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I Z V O Z
P o lle tn i  r e z u l ta t  n a še g a  d e la  

n i  s lab . Z elo  d o b e r p a  b i b il, 
če b i doseg li tu d i  p la n ir a n i  iz
voz.

Iz  te g a  s le d i n a lo g a  —  z d ru 
ž iti v se  sile, d a  povečam o  izvoz! 
Š e posebej n a  za h o d n e  trg e , od 
k o d e r  u v ažam o  n a j v e č ji d e l r e -  
p ro m a te r ia lo v  in  op rem e.

N o b en i izgovori, ra z m iš lja n ja  
o sm ise ln o s ti izvoza n a š ih  iz
delkov , izgube  p r i  d o h o d k u  za
ra d i  izvoza itd ., n a j n a s  n e  
m o tijo  p r i  iz p o ln je v a n ju  n aše  
n a jp o m e m b n e jše  n a lo g e  v  le 
to šn je m  le tu . P r i  te m  je  p o tre b 
no  v ed e ti, d a  v  ž e le z a rn i u s tv a 
rim o  z la s tn im  izvozom  kom aj 
n e k a j n a d  d e se t p ro ce n to v  ce
lo tn e g a  p rih o d k a .

V  s re d n je ro č n i p la n  ra z v o ja  
n aše  že le z a rn e  sm o zap isa li, d a

bom o le ta  1985 u s tv a r i l i  z la s t
n im  izvozom  to lik o  dev iz  (p re d 
v se m  z izvozom  iz d e lk o v  m e
h a n sk e  p red e lav e ), d a  bo p o k r it  
uvoz p o tre b n ih  m a te r ia lo v . Z e- 

, l o  z a o s tre n a  g o sp o d a rsk a  si
tu a c ija  v  s v e tu  in  d o m a p a  k a 
že, d a  bom o to  m o ra li  iz p o ln iti 
že k ak šn o  le to  p re j. V  n a s p ro t
n em  p r im e ru  bo  p o treb n o  
te m e ljito  sp re m e n iti oz irom a 
o p u s ti ti n e k a te re  n a še  p ro iz 
v o d n e  p ro g ra m e .

D a bo  izvoz tu d i  po  ek o n o m 
sk i p la t i  z a n im iv  in  v a b ljiv , 
im am o  še o g ro m n e  re z e rv e  v  
iz k o rišč a n ju  o b s to ječ ih  p ro iz 
v o d n ih  k a p a c ite t, v  n a š i v eč ji 
iz n a jd ljiv o s ti  in  in o v a tiv n o sti, 
v  še v eč je m  a n g a ž ira n ju  n a š ih  
raz v o jn o  ra z isk o v a ln ih  k ad ro v , 
v  z m a n jš a n ju  vsem ogočega

p is a r je n ja  in  a n a liz ira n ja , v  
iz b o ljša n ju  n a še g a  o d n o sa  do 
v sa k e g a  k o n k re tn e g a  dela. 
S krivnost uspeha je  sam o v  
spoštovanju  in  ljubezni do dela.

T ež av n o st s itu ac ije , v  k a te r i  
se  n ah a ja m o , za h te v a , d a  sp ro 
t i  u g o ta v lja m o  o d g o v o rn o st 
za  o p ra v lje n e  oz irom a slab o  
o p ra v lje n e  na loge . O dgovor

n o s t je  v ed n o  k o n k re tn a  in  tu d i 
v ed n o  u g o to v lj iv a  v  v sa k i s re 
d in i, p r i  v sa k e m  p o sam ezn ik u .

Č e p ra v  sm o p o s ta v lje n i p re d  
te ž k e  naloge, p a  sm o  j ih  r a 
v e n s k i ž e le z a rji sposobn i u sp e š
no  ra z re š iti.  To sm o že  v e č k ra t 
d o k az a li —  dokaž im o  tu d i  to 
k ra t!

G v ido  K ac l

Junijska nabava in prodaja 
doma, uvoz, izvoz

NABAVA
P resk rba  z osnovnim i surovina

mi, gorivi in m azivi je  bila v  m i
nulem  mesecu zadovoljiva, razen 
p resk rbe s sinterdolom itom  in n e
katerim i v rstam i opek, odpornih 
pro ti ognju. Težavna in nestalna 
je  b ila  p resk rba z izdelki črne 
m etalurgije, kovinsko predeloval
ne industrije, v ijačnega blaga te r  
izdelkov iz kooperacije.

PRODAJA DOMA
TOZD JEKLOLIVARNA. K ljub 

pom anjkan ju  delavcev je  TOZD 
presegla načrtovano prodajo  tako 
vrednostno kot količinsko. Teža
ve v TOZD nasta ja jo  predvsem  
zaradi prezasedenosti razpoložlji
v ih  kapacitet, tako  da kupci n e 
nehom a negodujejo, saj jim  za
rad i neizdobavljenih u litkov stoji 
nedokončana proizvodnja, nam e
n jena  tu d i za izvoz.

TOZD VALJARNA. TOZD za
osta ja  predvsem  p ri proizvodnji 
gredic, ki jih  p rim an jku je  delom a 
tud i za lastno proizvodnjo. Zelo 
uspešna pa je  proizvodnja profi
lov.

TOZD KOVAČNICA. TOZD je
presegla načrtovano prodajo na 
dom ačem  trgu. F inančni rezu lta t 
p a  bi lahko b il še boljši, če ne bi 
bilo večjih  zaostankov v  proiz
vodnji d rag ih  visokolegiranih 
proizvodov. T i zaostanki so n a 
sta li predvsem  zaradi okvare v a 
kuum  naprave v  TOZD jek larna.

TOZD JEKLOVLEK. TOZD v  
ju n iju  ni dosegla načrtovane p ro 
d a je  na domačem trg u  predvsem  
zarad i pogostih stro jn ih  okvar in  
pom anjkan ja  vložka iz TOZD v a 
lja rna .

TOZD ORODJARNA. TOZD je  
dosegla le 64 odst. načrtovane 
realizacije n a  dom ačem  trgu. Iz
pad la je  predvsem  proizvodnja 
orodja za p lastično predelavo 
(dosežena le  z 18 odst.), k a r  je  
bistveno vplivalo n a  doseganje 
predvidenega plana.

TOZD STROJI IN DELI. TOZD 
je  presegla načrtovano realizaci-

Domov (N adaljevanje na 2. strani)
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(N adaljevanje s 1. strani)
jo na domačem trgu za 54 odst. 
Zasedenost z naročili glede na 
strukturo je zadovoljiva, precej 
težav pa je z zaostanki, predvsem  
s pogodbami, ki so bile prenese
ne iz leta 1980.

TOZD INDUSTRIJSKI NOZl.
Mesečno načrtovano realizacijo

IZKORISTEK DELOVNEGA ČASA ZA DO V JUNIJU 1S81

na domačem trgu je  TOZD pre
segla za 32 odst. Problemi v  
TOZD nastajajo predvsem pri za
sedenosti z naročili za domače 
tržišče. Treba bo več storiti za 
skupno planiranje razpoložljivih  
kapacitet v  obeh TOZD, ki sta  
namenjeni za tovrstno proizvod
njo.

TOZD PNEVMATIČNI STROJI.
Prekoračitev mesečno načrtovane 
realizacije v  TOZD znaša 36 odst. 
V TOZD se predvsem pojavljajo 
težave zaradi nezadostne proiz
vodnje glede na potrebe trga po 
tovrstnih izdelkih.

TOZD VZMETARNA. Načrto
vano realizacijo na domačem trgu  
je  TOZD presegla za 22 odst. 
Trenutne potrebe po tovrstni 
proizvodnji so večje kot so mož
nosti proizvodnje, zato bo v  pri
hodnje treba še bolj poudariti 
kooperacijo proizvodnje.

TOZD RO PREVALJE. TOZD 
je  načrtovano realizacijo na do
mačem trgu presegla za 40 odst. 
Zasedenost z naročili po posamez
nih skupinah proizvodov je  zado
voljiva. Več pozornosti bo v pri
hodnje treba posvetiti optimalnim  
proizvodnim serijam.

UVOZ
Po terminsko določenem pre

gledu deviz. sred. na naših računih 
pri poslovnih bankah smo ugoto-

DOSEGANJE PLANSKIH OBVEZNOSTI V DO ZA MESEC JUN IJ 1981

IZVOZ V OBDOBJU JANUAR - JUNIJ 1981 V S

efektivne ure  80,14 %

ODSOTNOSTI 1 9 ,1 8 *

dopust

boleznina

ostale 
odsoteosti

bolezn

TOZD

IZVOZ V JUNIJU 1981 V 2

TOZD

DOSEGANJE PLANSKIH OBVEZNOSTI V DO ZA OBDOBJE JANUAR -  JU N IJ 1981

vili, da nam sicer za devizno 
tržišče ni treba odprodati efek
tivnih deviz, ker jih  zasegajo po
trjeni posli, preneseni v  letošnje 
leto, vendar smo hkrati ugotovili 
tudi m inuse na teh deviznih raču
nih. Poslovne banke so nam nam 
reč izstavljale svoje garancije za 
plačilo kot terminske nakupe, ra
čunajoč pač na redne prelive od 
izvoznih poslov, ti pa so zelo pod

predvidenimi oziroma pod pla
nom.

Iz tega izhaja, da trenutno n i
mamo nikakršnih možnosti za 
uvoz blaga, nasprotno, s pristan
kom carinskih organov smo izko
ristili že blago pred carinjenjem  
in pokritjem z deviznim i sredstvi 
in pravicami.

Zagotovljenega pa še vedno ni
mamo niklja iz ZSSR, za katere

FAKTURIRAI1A REALIZACIJA V JUNIJU 1981

TOZD
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ga še vedno velja  klirinško, torej 
dinarsko plačilo. O skrba poteka 
preko SOZD Slovenske železarne.

Tržišče surovin je  zelo um ir
jeno, nekaterim  surovinam  (razen 
ferovolfram u) cene celo padajo. 
To pa se nanaša n a  reprodukcij
ske m ateria le  z večjo stopnjo p re 
delave a li za take, ki za proizvod
njo te rja jo  mnogo energije (gra
fitne elektrode in  drugo).

Do konca m eseca smo si za 
uvoz oprem e za rekonstrukcijo  
jeklolivam e, kovačnice in  je k la r
ne uredili po trebno dokum entaci
jo, n a  razpolago p a  n i deviznih 
sredstev za realizacijo poslov, r a 
zen tega nam  je  račune prekrižal 
tud i strožji odlok glede uvoza 
nasploh, še posebej pa glede uvo
za opreme.

Polovica letošnjega leta in prizade
vanj za izvajanje ter doseganje v go
spodarskem planu za leto 1981 načrto
vanih ciljev je že za nami. Podobno, 
kot smo bili navajeni v šoli, preglejmo 
še mi ob polletju svoje delovne uspehe.

Veliko ciljev ni bilo doseženih in 
treba jih je opravičiti ali vsaj navesti 
vzroke, zakaj niso bili doseženi. Po
manjkanje delovne sile in velika od
sotnost z dela je vzrok, ki je posebno 
občuten tam, kjer niso zaradi tega iz
koriščeni stroji, za proizvodnjo pa so 
zagotovljena naročila in vložek. Posle
dica tega je občasno celo omejevanje 
proizvodnje v jeklarnah.

Pomanjkanje vložka je pogosto ne
posredni vzrok za manjšo proizvod
njo od načrtovane. To pomanjkanje je 
ali posledica zmanjšanja lastne proiz
vodnje ali pa tega, da ni bilo mogoče 
vložka zagotoviti iz drugih jugoslovan
skih železarn, iz uvoza ali pa v okviru 
medsebojne menjave.

Prekomerne in nepričakovane okva
re, tu mislim predvsem na večmesečni 
izpad druge električne obločne peči v 
železarni Štore, so naslednji vir neiz
polnjene proizvodnje. Samo ta okvara 
pomeni kakih 20.000 do 25.000 ton 
manj proizvodnje surovega jekla.

Slaba kvaliteta in občasno pomanj
kanje reprodukcijskih materialov sta 
tudi vplivala na zastoje in vzdrževanje 
proizvodnih naprav. Posebno kritična 
je kvaliteta v ognju odpornih materia
lov za obzidavo jeklarskih in drugih 
peči, kar neposredno povzroča več za
stojev in tudi kvalitetne probleme.^

Nepravočasno dokončanje investicij, 
in še bi lahko navajal vzroke, a pre
glejmo raje rezultate.

Proizvodnja surovega železa znaša v 
polletju 109.251 ton, kar je 5 %  nad 
plansko nalogo in 15%  več, kot je 
znašala realizacija po prvem polletju 
leta 1980. V obeh železarnah, to je na 
Jesenicah in v Štorah, presegajo pollet
ni plan.

Slabši uspeh je bil dosežen pri pro
izvodnji surovega jekla. V šestih me
secih znaša proizvodnja 384.733 ton, 
in če bi še v drugi polovici leta izde
lali samo toliko, bi to zneslo precej 
manj, kot je znašala lanskoletna proiz
vodnja, in še zdaleč ne bi mogli pre
seči 800.000 ton. Zaostanek za pollet
nim planom znaša blizu 33.000 ton ali 
skoraj 47 %  poprečno mesečno načrto
vane količine proizvodnje. V jeklarni 
železarne Jesenice so v šestih mesecih 
realizirali 94%  planirane proizvodnje 
jekla, kar je okoli 9.000 ton manj kot

IZVOZ
Tudi v ju n iju  se izvoz n i dvig

n il nad poprečje p re jšn jih  m ese
cev, saj smo po vrednosti izvozili 
le za 51,8 odst. od predvidenega 
plana, od tega v  konvertib iln i v a 
lu ti za 76 odst.

K um ulativno smo v prvem  pol
le tju  izvozili za 49,4 odst. od p red 
videnega vrednostnega plana. Ta 
rezu lta t bi bil lahko znatno 
uspešnejši, če b i se vse TOZD 
bolj držale dobavnih rokov, ki 
smo jih  vse po lletje prekoračevali 
le z m ajhnim i izjem ami.

V ju n iju  je  bilo sk lenjenih  ne
kaj novih pogodb za paličasto je 
klo za Nemčijo in Bolgarijo (do
bava v letošnjem  letu) te r  za sti
skalnice, industrijske  nože in  v a 
lje  za ZSSR z dobavnim  rokom  v 
letih  1982 in 1983.

v enakem obdobju lani. V železarni 
Ravne so proizvedli še okoli 670 ton 
več surovega jekla, kot znaša polletni 
načrt, in 61 ton več kot v lem 1980. 
V železarni Štore so proizvedli zaradi 
prej navedene okvare na peči št. 2 sa
mo 73 %  za polletje načrtovane količi
ne in približno 6.400 ton manj kot do 
konca junija v preteklem lem. Če je 
v jeklarnah manj jekla, je manj vložka 
za vročo predelavo in kasneje za finali- 
zacijo. Ob težavah za nakup vložka iz 
drugih virov izven sozda je manjkalo 
do polletja še dodatnih 33.000 ton je
kla.

Če pregledamo, kje je nastal ves za
ostanek, vidimo, da v Štorah skoraj
18.000 ton in na Jesenicah preostala 
količina, ta pa skoraj v celoti pri SM 
pečeh. Vse kaže, da se bodo težave v 
martinarni sčasoma še stopnjevale, ker 
je stanje peči iz meseca v mesec slabše. 
Slaba kvaliteta dobav v ognju odpor
nih materialov pa to stanje samo še 
slabša.

Čeprav bosta v železarni štore v dru
gem polletju delali obe peči in čeprav 
v jeklarni železarne Ravne pričakuje
mo ob koncu leta podoben rezultat kot 
v polletju, so lahko težave prav pri 
SM pečeh v železarni Jesenice vzrok 
za to, da tudi letos ne bo proizvodnja 
jekla presegala 800.000 ton, kar za 
nas že vrsto let predstavlja res magič
no mejo.

Blagovna proizvodnja je bila dobro 
realizirana v železarni Ravne, za kar 
je bila dana osnova že z dobro proiz
vodnjo jekla, ter v železarni Štore, kjer 
so uspeli kljub izpadu proizvodnje je
kla zagotoviti z nabavo dovolj poliz
delkov, da so izpolnili tudi plan bla
govne proizvodnje. V obeh navedenih 
železarnah so v letošnjem polletju iz
delali tudi precej več končnih izdelkov 
kot v enakem obdobju lani. Slaba 
stran izpadle proizvodnje jekla v Što
rah pa se odraža v tem, da niso mogli 
izpolniti načrtovanega kvalitetnega in 
s tem mdi dimenzijskega asortimenta 
za prvo polletje planirane proizvodnje.

Težje je stanje v železarni Jesenice, 
kjer so pri blagovni proizvodnji izpol
nili v polletju 93%  plana in izdelali 
6 %  manj izdelkov kot v enakem ob
dobju leta 1980. Zaostanek za planom 
znaša okoli 16.000 ton, kar je ravno 
toliko, da znaša tudi skupni podatek 
realizacije blagovne proizvodnje Slo
venskih železarn za prvo polletje za 
vse tri železarne 98% .

Proizvodnja predelovalcev žice je bila 
letos v prvem polletju še nekaj deset

ton večja kot ob koncu junija lani, 
vendar ob letošnjem dokaj smelem na
črtovanju kar 10%  pod postavljenim 
ciljem. Takšen rezultat znižuje seveda 
tudi skupni uspeh sozda S2, ki znaša 
97% . Po šestih mesecih izpolnjujejo 
plan: PLAMEN Kropa — 101 % , 
TOVIL Ljubljana -  102%, VERI
GA Lesce — 95%  in ZIč NA Celje 
-  81% .

Kako gre pa letos s proizvodnjo 
traktorjev, ki so posebna dejavnost že
lezarne Štore? Po šestih mesecih so 
jih izdelali kakih 180 več kot v ena
kem obdobju lani, vendar skoraj 270 
manj, kot so načrtovali.

Zanimivo je, da pri sorazmerno 
neugodnih rezultatih blagovne proiz
vodnje kažejo v vseh delovnih organi
zacijah daleč lepše uspehe pri eksterni 
realizaciji. Igra cen, proizvodne in kva
litetne strukture proizvodov pa je taka, 
da je v železarni Jesenice pri 93%  
blagovni proizvodnji vrednost prodaje 
99%. V železarni Ravne so dosegli pri 
107% blagovne proizvodnje 113% 
planirane realizacije in v železarni Što
re pri 102 %  blagovne proizvodnje 
98%  načrtovane vrednosti prodaje.

Predelovalci žice imajo še ugodnejše 
podatke. V Plamenu so 101% izpol- 
njenjem količinskega plana proizvod
nje dosegli 118% načrtovane realiza
cije. V Tovilu so izpolnili plan proiz
vodnje 102%, plan vrednosti prodaje 
pa 112%. V Verigi so bili tudi ob 
95%  uspešni s 107% vrednostjo pro
daje. Le v Žični Celje so ob 87% vred
nosti načrtovane realizacije precej za
ostali, kar pa še vedno ne vpliva to
liko, da ne bi izkazovali 103%  skup
nega rezultata planirane realizacije. 
Uresničevanje načrtovanega izvoza je 
sedaj, v času stabilizacijskih naporov, 
še posebej pomembno, vendar moramo 
na žalost ugotoviti, da ta naloga ni naj
boljše opravljena. V šestih mesecih 
znaša izvoz količinsko okoli 7.700 ton 
več kot ob koncu junija lani, vrednost

ni obseg pa je celo 4 %  manjši kot v 
lanskem polletju. Pri izvozu je po
membna predvsem vrednost in pri tej 
vrednosti izvoza na konvertibilno po
dročje. V primerjavi s polovico letos 
načrtovane vrednosti izvoza na konver
tibilno področje je ta izpolnjen v že
lezarni Jesenice — 74% , v železarni 
Ravne 75% , v železarni štore 106% 
in skupaj železarne 85% .

Predelovalci žice so na konvertibil
no področje skupno izvozili le 72%  
načrtovanega: Plamen 90 % , Veriga 
64 % , Žična 73 %  in Tovil 32 % . Po
sebno zadnji dve delovni organizaciji 
količinsko in niti vrednostno nista po
membna izvoznika. V Verigi imajo pa 
s snežnimi verigami še priliko, da mo
čno popravijo polletni rezultat.

Nastopati na mednarodnem trgu ni 
lahko, saj morajo biti izdelki res kako
vostni, da jih je moč prodati, pa še 
ceneni morajo biti. Posebno sedaj, ko 
je v železarski industriji industrijsko 
razvitega zahodnega sveta kriza, ki ji 
še ni videti kraja, je izvoz železarskih 
izdelkov otežkočen.

Po pregledu vseh podatkov in re
zultatov ob koncu polletja boste go
tovo zaključili: prvega polčasa pa ni
smo najbolje odigrali. Ne da se ne bi 
trudili. V vseh delovnih organizacijah 
imajo akcijske programe in prizadeva
jo si, da bi načrtovane naloge kar naj
bolje opravili. Ponekod so bolj, drugje 
zopet manj uspešni ob vseh težavah, 
ki bi se jim včasih tudi lahko izognili, 
pa tudi ob takih, ki jih sami ne more
jo obvladati, ker so rezultat zunanjih 
vplivov.

Kako bo v drugem polletju, je zelo 
težko napovedovati. Veliko izgledov 
je, da bi lahko bilo bolje. Veliko je 
pa še preprek, ki jih bo treba prema
gati, da bo v drugem polletju proiz
vodnja potekala normalno in po na
črtu.

Milan Marolt, dipl. inž.

N asvet

Proizvodnja Slovenskih železarn 
ob polletju 1981
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Iz dela skupnih organov 
upravljanja
1. seja odbora za varstvo pri delu

O dbor za v ars tv o  p r i delu  se 
je  p rv ič  sesta l 16. 7. in  n a  se ji 
im enoval n am estn ik a  p red sed n i
ka, nato  pa sp re je l p ro g ram  svo
jega dela za le to šn je  2. po lle tje  
in  n eka j začasn ih  nalog, k i m u 
jih  je  dal DS. Določil je  p red log  
p rav iln ik a  o u p o rab i sredstev  
za p rila g a ja n je  dela in  delovne
ga okolja  delavcev  z zm anjšano  
zm ožnostjo za delo. P red log  b o 
do z n ek a j dopo ln itvam i dali v 
javno  razpravo , sp re jem ali pa 
ga bodo tozdi in  tu d i delovne 
skupnosti, k i zaposlu jejo  5 odst. 
in  več inva lidov  te r  im ajo  do
ločene finančne  olajšave. P re d 
sta v n ik  službe za VPD je  od 
bo r seznanil še s p reg ledom  fi
n an čn ih  s red stev  iz naslova 
davčn ih  o la jšav  in  s pred logom  
skupnega p ro g ram a sanacij iz 
te h  sredstev . V zvezi s tem  so 
dali član i odbora v  javno  ra z 
p ravo  predlog, da se le to šn ja  
razpoložljiva sred s tv a  upo rab ijo  
za og revan je  čistiln ice (okrog  
6,000.000 d in ).

Po opozorilu  č lana odbora za 
V PD  iz kaliln ice, da cian idne 
soli niso ustrezno  skladiščene, je  
odbor sklenil, da m ora služba za 
V PD tak o j p r ip ra v iti poročilo in  
p red lag a ti u strezn e  uk repe . Tej 
službi pa je  odbor dal še eno n a 
logo: razm isliti m ora  o kakovo
sti in  p rim ern o sti v isok ih  čev
ljev  z lesen im  podp la tom  te r  
ugotoviti, a li je  m ožno n ab a v iti 
n izke ta k e  čevlje.

P re d stav n ik  službe za V PD  je  
n a to  odbor seznanil, da s tro k o v 
n a  služba razm išlja  o p o p rav 
l ja ln i«  osebnih  v a rs tv e n ih  s red - 
tev  v že lezarn i (kem ično čišče
nje, k rp a n je ) . R azloga za to  sta  
p redvsem  dva: v arčev an je  p ri 
d rag ih  zašč itn ih  s red stv ih  in  
p riložnost za zaposlitev  in v a li
dov.
(V ir: zap isn ik  1. se je  odbora za 

V PD)

SKLEPI 8. SEJE DS SOZD
Z d nevn im  redom  8. se je DS 

SOZD sm o vas seznanili v 2. ju 
lijsk i štev ilk i In fo rm ativ n eg a  
fu ž in arja , danes pa po zap isn iku  
seje povzem am o, da so člani vse 
p red v id en e  točke sp re je li, v e n 
d a r  z n ek a te rim i p ripom bam i in  
poudark i.

Tako so ob sp re je m a n ju  sre d 
n je ro čn ih  p lanov  poudarili, da 
m ora b iti n jihovo  u resn ičev an je  
naloga nas vseh, da bo tre b a  v 
razvo jne p ro g ram e v k lju č iti 
čim več lastnega  zn an ja  in  ga 
v n aša ti tu d i v  ponudbe. Tozdi, 
delovne skupnosti, delovne o r 
gan izacije  in  SOZD bodo m orali 
izdela ti p ro g ram e svo jih  d e jav 
nosti za doseganje sred n je ro čn e
ga p lana, k i bodo tu d i izhodišče 
za p rip rav o  le tn ih  planov.

P r i  ob ravnav i dev izne p ro b le 
m a tik e  je  DS naglasil, da m o ra
jo  DO v  SOZD za vsako ceno 
u resn ič iti n ač rto v an i izvoz za le 
to  1981, sam oupravn i o rgan i v 
DO pa poo striti odgovornost za 
ne izpo ln jevan je  količine, k ak o 
vosti in  rokov  dobave. P ri p ro 

d a ji izdelkov  je  tre b a  sled iti 
dogovorom  za zd ruževan je  d e 
v izn ih  s red stev  (tu d i s p re 
u sm eritv ijo  ko lič in  od kupcev, k i 
ne m orejo  zd ruževati deviz za 
zagotovitev  uvozn ih  surovin , 
kupcem , k i z nam i zd ružu jejo  
dev ize). DO v  SOZD se m orajo  
dogovoriti tu d i o v išin i popusta  
dom ače cene. D evizno p ro b le 
m atiko  m orajo  sta lno  o b rav n a
v a ti n a  se jah  organov  u p ra v lja 
n ja , izv a jan je  sklepov pa sp ro ti 
sp rem lja ti. V si poslovodni o rg a
n i v  SOZD m orajo  dopoln iti in  
u resn ičev a ti sp re je te  u k repe . Do 
p rv e  se je DS m orajo  p rip ra v iti 
poročilo o rea lizac iji te h  sk le 
pov in  o re z u lta tih  dela.

K er je  b ila  u resn ič itev  nač rta  
m edsebo jn ih  dobav v  p rv ih  p e 
tih  m esecih  slaba, DS m eni, da 
je  tre b a  s to riti vse, da se d oba
ve količinsko in  kakovostno  iz 
polnijo . O dgovorne za to  so vse 
DO. P o m an jk a n je  žice n a j bi n a 
dom estili z uvozom  žice z vzho
da, z v lag an jem  v Zenici in  s 
sprem em bo pro izvodn ih  p ro g ra 
m ov p r i predelovalc ih . Do p r i
hodn je  se je DS m ora k o m er

c ia ln i odbor p rip ra v iti u sk la jen e  
p red loge po treb  iz m edsebo jn ih  
dobav za le to  1982.

P ro g ram  svo jih  dejavnosti do 
konca le tošn jega le ta  so člani 
spreje li, v en d a r so ga dopolnili 
s p rob lem atiko  n ag ra jev a n ja  in  
in fo rm iran ja . Soglašali so z 
aneksom  sanacijskega p rog ram a 
TOZD liv a rn a  s tro jn e  litin e  v 
železarn i š to re  (sp rem en jena 
v red n o st investic ije , p restav itev  
sanac ije  v  obdobje 1981—83, 
zm an jšan  delež uvožene o p re 
m e, povečan delež sov lagate
lje v ) , s p rogram om a v lagan j v 
rek o n stru k c ijo  pocinkovalnice v 
v a lja rn i te r  izg radn jo  čistilne 
n ap ra v e  v  V erig i Lesce, s p ro 
g ram om  investic ije  »Posodobitev 
TOZD pnevm atičn i stroji«  v  že
leza rn i R avne in  s p rogram om  
p rosto rske  sanac ije  v  Žični Ce
lje . N ačelno so p odprli in  p o tr
d ili sov laganje v  E x o te rm  K ran j 
(p ro izvodn ja pom ožnih  livarsko  
m e ta lu ršk ih  sredstev), v en d a r 
pod  pogojem , da se sk lene SaS  o 
sov laganju .

K ot zad n je  je  DS SOZD ugo
tovil, da dogovor o u re ja n ju  od 
nosov p r i p re sk rb i z e lek trično  
energ ijo  iz e lek tro  om režja  S lo
v en ije  (v  n as led n jih  p e tih  le tih ) 
u pošteva sta lišče SOZD, in  da 
ga bo po u sk lad itv i p r i d rug ih  
dveh  podp isn icah  mogoče pod 
p isati. K ot delega ta  za skupšč i
no zd ružen ja  č rn e  m e ta lu rg ije  
Ju g o slav ije  je  im enoval Igo rja  
U ršiča, p redsedn ika  K PO  SD SŽ.
(Vir: zap isn ik  8. seje DS SOZD)

O delu sindikata
Priprave na 3. konferenco Zveze 

sindikatov Slovenije
V železarn i p r ip ra v e  že p o te 

kajo . D elovno grad ivo  zan je je  
b ilo  ob jav ljeno  v S ind ikalnem  
poročevalcu  št. 7 (priloga D elav
ske eno tn o sti) , tem a  pa im a n a 
slov »Vloga in  naloge sind ika tov  
p ri u v e lja v lja n ju  delavcev kot 
nosilcev socialne po litike  in  za
g o tav ljan ja  socialne varnosti« . 
Z ajem a n as led n ja  področja: za
poslovanje, izobraževanje , zd ra v 
stveno varstvo , invalidsko  p ro 
b lem atiko , v ars tv o  p ri delu, p re 
h ran o  delavcev, s tanovan jsko  
prob lem atiko , * o troško  varstvo , 
p resk rb o  občanov, benefic irano  
dobo, v arstv o  s ta re jš ih  občanov, 
sm otrno  izrabo  delovnega in  p ro 
stega časa, rek reac ijo  in  oddih.

Po tem  g rad iv u  strokovne 
službe v železarn i p rip ra v lja jo  
izhodišča za jav n e  razprave, k i 
bodo m ed 10. in  31. avgu 
stom  1981 po vseh  tozd ih  in  d e 
lovn ih  skupnostih . V p r ip ra v 
lja ln ih  izhodiščih bo poudarjeno 
predvsem :

— sta n je  n a  posam eznem  p o d 
roč ju  v  celo tn i delovni o rg an i
zaciji te r  posebnosti p ro b lem a
tik e  posam eznih  tozdov in  d e 
lovn ih  skupnosti

— strokovno  politične u sm e
r itv e  za p rem agovan je  p ro b le 
m ov

— pred logi ukrepov , p o treb 
n ih  za u resn ič itev  usm eritev .

S in d ik a ln a  k on ferenca v že
leza rn i bo p redv idom a v drug i 
polovici sep tem bra .

Ocene po razpravah o spre
membah na področju razporeja-

— v m e ta lu ršk ih  o b ra tih  se š i
r ijo  govorice, da bodo delež OD 
za defic ita rnost dobivali sam o v  
po le tn ih  m esecih; to  delavce od
v rača  od p red lagane  v a ria n te  za 
uvedbo  deleža OD za d e fic ita r
nost

— s predlaganim i srem em bam i 
ne bomo rešili osnovnega proble
m a — nag ra jevan je  po delu in  
rezu lta tih  dela, k a jti z uvajan jem  
deleža za deficitarnost se oddalju
jem o od osnovnega načela »za p r i
bližno enako delo in  rezu lta te  de
la približno enak OD«

nja dohodka, čistega dohodka in 
osebnih dohodkov

P o raz p ra v ah  o sp rem em bah  
in  dopo ln itvah  n a  področju  ra z 
p o re ja n ja  dohodka, čistega do
hodka  in  osebnih  dohodkov so v 
OOS skupno  z d rug im i d ru žb e
nopolitičn im i organizacijam i in  
poslovodnim i delavci ugotovili 
p redvsem  naslednje:

— delavci v m nogih  delovnih  
oko ljih  ne do jem ajo  obrazložitev  
sp rem em b in  dopoln itev  aktov, 
zato je  nevarnost, da re fe re n 
d u m  n e  bo uspel (re fe rendum  
bo p redv idom a v  d ru g i polovici 
sep tem bra)

— več k o t doslej je  tre b a  
s to riti za hum anizacijo  dela in  
za izbo ljšan je  delovnih  pogojev 
(p redvsem  služba na VPD)

— postav lja  se v p rašan je , k a 
ko  je  m ožno, da je  od  uvedbe 
novega sis tem a n ag ra jev a n ja  po 
d elu  pa do danes prišlo  do ta k š 
n e  neusk la jenosti OD v  DO.

Evidentiranje nosilcev funkcij 
v  organih zveze sindikatov

K om isije  za p rip rav o  in  iz 
vedbo  skupšč in sk ih  vo litev  1982 
v  vseh  tozd ih  in  delovnih  sk u p 
nostih  ev id en tira jo  nosilce po
sam eznih  funkcij v  skupšč in 
skem  sistem u. V vsak i osnovi 
o rganizaciji bo tre b a  do 31. a v 
g usta  izpo ln iti poseben obrazec 
in  ga posredovati IO konference 
OOS železarne. N a osnovi p re d 
laganih  kandidatov bo IO izob
likoval p red log  k an d id a tn e  lis te  
nosilcev funkcij v o rgan ih  s in d i
k a ta .

Evidentiranje kandidatov za 
m oralna priznanja

K er letos v OOS še niso ev i
d en tira li k an d id a to v  za m oralna  
p rizn an ja , jih  bodo zdaj. M erila 
za dodelitev  p rizn an j bodo en a
k a  ko t lani.

(V ir: zap isn ik  16. red n e  se je 
p redsedn ikov  OO ZSS železarne)

Stro j spet dela
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Politična misel 
v delovni obleki

»Vroč« pogovor v livni jami
»Potem ko sem 1977. leta na Rav

nah končal metalurško tehnično šolo, 
sem se najprej zaposlil v železarni v 
TOZD jeklarna kot obratni tehnik. Po 
vrnitvi iz JLA pa sem postal delovod
ja v livni jami. Delovodja na četrti iz
meni sem šele dobra dva meseca, do
volj dolgo, da sem lahko dodobra spo
znal, da ni lahko biti izmenski delo
vodja komunist med delavci, ki oprav
ljajo najbolj težka fizična dela,« je 
uvodoma razložil 24-letni Miran Her- 
monko, član ZKJ od lanskega julija.

V obeh ravenskih topilnicah, kjer 
je dovolj, da za nekaj časa postojiš in 
ze imaš pot na čelu, v teh poletnih 
dnevih proizvodnja poteka z minimal
no zasedbo delavcev.

»V TOZD jeklarna že leta primanj
kuje delavcev, še posebno v poletnih 
mesecih, ko v topilnici ,zakuha*. Da 
lahko proizvodnja jekla nemoteno po
teka  ̂ moramo delovodje dnevno pre
meščati delavce, če hočemo, da je delo 
opravljeno. Včasih tudi premeščanje ne 
pomaga, ampak morajo delavci, ki so 
prišli v železarno, opraviti delo tudi za 
tiste, ki so v bolniški in na dopustu. 
Seveda to večkrat privede tudi do 
ostrih besed in nezadovoljstva topilcev. 
Danes v obeh topilnicah delajo delavci 
iz vseh koncev Jugoslavije. Zato mora
mo biti delovodje še toliko bolj pazlji
vi, pravični in življenjski. Kljub temu, 
da smo pošteni, to lahko tidim zase, 
tudi na moji izmeni večkrat pride do 
nesoglasij,« je poudaril naš sogovornik.

Težki delovni pogoji, predvsem pa 
pomanjkanje delavcev so glavni vzroki 
za takšno fluktuacijo delavcev v TOZD 
jeklarna, saj osebni dohodki niso tako 
slabi, je menil tudi tov. Hermonko.

»Če bi imeli dovolj delavcev, verjet
no pogoji dela ne bi toliko vplivali na 
Počutje delavcev, pa tudi takšne fluk- 
tuacije ne bi imeli. Ker morajo naši 
topilci in delavci v livni jami opravljati 
delo za dva — tri, kar pa se Jun pri 
plači bore malo pozna, ni čudno, da 
nezadovoljstvo naraste in doseže svoj 
vrhunec vsakega 15. v mesecu, ko de
lavci dobijo plačo. Še dobro, da je pla
čilni dan enkrat v mesecu, saj bi dru
gače bilo pri nas nevzdržno stanje. Ne 
motijo me vprašanja delavcev, ko spra
šujejo, zakaj niso zaslužili več, če so 
že morali delati tudi za druge. O teh 
odprtih vprašanjih ki niso od včeraj, 
ampak se v jeklarni z njimi srečujemo 
že leta, smo večkrat spregovorili *tudi 
na seji OO ZKJ. Kljub sklepom in 
dogovorom komunistov se stanje do 
danes ni spremenilo.

Kot kaže, se nočemo zavedati seda
njega stanja v jeklarni, ki je ,srce‘ že
lezarne. Vse premalo se zavedamo, če 
ne bo jekla, tudi za druge ne bo dela. 
Tega se premalo zavedamo mi, pred
vsem pa drugi. Rad bi bil optimist in 
prepričan, da bo morda že jutri topi
lec lažje in bolj zdravo zaslužil svoj 
kos kruha. Vendar kot kaže, tega še 
lep čas ne bo. Precej bo treba še 
Postoriti, da bosta topilnici bolj pri
vlačni. Nekaj se na tem že dela, ven
dar s polževo hitrostjo. Doslej sem 
govoril samo o naših težavah in pro
blemih. Rad bi povedal tudi kaj po
hvalnega, predvsem o napredku jeklar
ne, dobrem delu in počutju delavcev. 
Vendar v tem času ne najdem pravih 
besed. Rečem lahko samo to, da naši 
delavci kljub težavam, ki jih ni malo, 
delajo dobro in da bodo delali tudi 
v prihodnje tako. Mogoče bo več po

hvalnega čez leto, dve, ko bo končana 
modernizacija obeh topilnic,« je še pri
pomnil tov. Hermonko.

»Z resnico na dan!« menijo 
pri industrijskih nožih

»Kot starega komunista me danes 
najbolj moti to, da nekaterim vodil
nim delavcem ni prav, če komunist 
pove resnico in če na nepravilnosti 
opozarja. Da je res tako, se je poka
zalo tudi pri sekretarju naše OO ZKS, 
ko je nedavno spregovoril za javnost 
o naših težavah. Takrat užaljenosti 
skoraj ni hotelo biti konec. Le komu 
naj bi danes, v teh zaostrenih gospo
darskih časih, še koristilo prekrivanje 
dejanskega stanja? Mislim, da niko
mur, pa vendar nekateri menijo dru
gače. Kakorkoli že, naj bo kdo užaljen 
ali ne, menim, da je prav, da komuni
sti spregovorimo tudi za javnost, če je 
treba o odprtih vprašanjih,« je uvodo
ma pripomnil Ivan Vidovič, voznik 
viličarja v TOZD industrijski noži, ki 
je član ZKJ od leta 1968.

Kljub dopustom, saj v TOZD in
dustrijski noži v tem času dela le 
okrog 50 odstotkov delavcev, normal
no potekata proizvodnja in politično 
delo.

»Na seji osnovne partijske organiza
cije, ki je bila kljub precejšnji odstot- 
nosti sklepčna, smo komunisti pred
vsem razpravljali o priporočilih za 
boljšo produktivnost dela in o pripra
vah na partijsko konferenco, ki bo 
septembra. Treba je reči, da si delavci, 
predvsem pa komunisti v teh poletnih 
mesecih nadvse prizadevamo, da pro
izvodnja ne trpi zaradi dopustov. Za
vedamo se namreč, da izvoz ne pozna

letnih in zimskih mesecev, niti ne te
žav tozdov. Zaradi dopustov pri nas 
nimamo prevelikih težav, saj tisti, ki 
smo doma, poskušamo ob prostih so
botah, nedeljah in z nadurnim delom 
(na ključnih strojih) delati tako, da 
proizvodnja nemoteno poteka. Seveda 
brez težav tudi pri nas ne gre. Tako 
se v tem času težave in nezadovoljstvo 
pojavlja predvsem zaradi prostorske 
stiske in slabe zračnosti v proizvodni 
hali, v kateri še vedno niso urejene 
klimatske naprave,« je dejal tov. Vi
dovič.

O težavah, ki jih predvsem imajo 
v oddelku krožnih žag, smo v Infor
mativnem fužinarju že nekajkrat pisali. 
In kako je danes v tem oddelku, smo 
vprašali našega sogovornika.

»Kljub temu, da je bilo o proizvod
nji krožnih žag doslej veliko napisane
ga in povedanega, se težave in ozka 
grla v proizvodnji ne odpravljajo. Po
glejte, nedavno so družbenopolitične 
organizacije imele kar dva razgovora 
s predstavniki poslovodnega odbora, 
na katerih smo ocenili sedanje stanje 
v tem oddelku, dogovorili pa smo se 
tudi za nekatere rešitve. Tako je bilo 
dogovorjeno in obljubljeno, da naj bi 
se ta oddelek preselil v halo TOZD 
orodjarne, kjer je že bil dodeljen pro
stor. Zal s selitvijo ni bilo nič, saj 
prostor že uporabljajo drugi.«

Ivan Vidovič je nato še spregovoril 
o tehnični in delovni disciplini ter o 
informiranju v železarni, predvsem pa 
v OO ZKS. Dejal je, da v TOZD in
dustrijski noži kljub dobremu delu in 
gospodarjenju ne morejo biti povsem 
zadovoljni s tehnološko in delovno di
sciplino. Dogaja se namreč, da se še 
vedno preveč dela izmečka, to pa pred
vsem zaradi zastarelega strojnega par
ka in zato, ker se nekateri delavci pre
malo trudijo. Glede informiranja je 
menil, da imamo v železarni sicer do
bro uveden sistem informiranja, pa se 
kljub temu tu in tam pojavljajo dezin
formacije. Menil je, da so za tako sta
nje predvsem krivi komunisti in vo

dilni delavci. Danes komunisti vse 
premalo skrbijo za lastno informiranje 
in izobraževanje. Tov. Vidovič je me
nil, da je premalo, če danes komunist 
prelista časopis in če gleda TV dnevnik. 
Ampak bi moral sproti skrbeti za svo
jo osveščenost, saj bo le tako kos vsem 
nalogam, ki jih ta čas ni malo. Pred
vsem pa bo močan proti tistim, ki tu
di komuniste »zastrupljajo« z dezin
formacijami. Sicer pa je ob koncu še 
menil, da se bo stanje na področju in
formiranja nedvomno izboljšalo z usta
novitvijo indok centra v ravenski obči
ni. Seveda, če bo ta dobival koristne 
informacije iz tozdov, krajevnih skup
nosti in družbenopolitičnih organizacij.

Z novo tovarno bo konec težav
tudi v TOZD pnevmatični stroji
Brusilec Anton Breznik je član zve

ze komunistov od leta 1971, ko se je 
zaposlil v ravenski železarni, TOZD 
pnevmatični stroji. Danes je član se
kretariata OO ZKS, v kateri je zadol
žen tudi za informiranje. Je predsed
nik OO ZSS, vodja delegacije za 
socialno skrbstvo, član komiteja za 
LODS na nivoju delovne organizacije, 
član izvršnega odbora OK SZDL Rav
ne in še bi lahko naštevali.

»V TOZD pnevmatični stroji sem 
pričel delati septembra 1971. leta, naj
prej kot vrtalec, pozneje pa sem na
predoval v brusilca. Kmalu sem spo
znal, da mi primanjkuje teoretičnega 
znanja. Zato sem najprej naredil kva
lifikacijo za brusilca. Z izobraževanjem 
ob delu pa nisem prenehal. Tako sem 
se lani vpisal v delovodsko šolo stroj
ne smeri. Kljub učenju, delu in dru
žini sem med tem časom končal tri
mesečno politično šolo na Ravnah. Ves 
ta čas pa nisem zanemarjal političnega 
dela v tozdu in krajevni skupnosti,« 
je pripovedoval Anton Breznik.

Številne družbenopolitične funkcije, 
ki jih vestno opravlja tov. Breznik, so 
nedvomno dokaz zaupanja dobremu 
delavcu komunistu.

STRUKTURA DELITVE CELOTNEGA PRIHODKA IN ČISTEGA DOHODKA 
ZA ŽELEZARNO  RAVNE ZA I.POLLETJE 1981 

(BREZ TOZD ARMATURE)

CELOTNI PRIHODEK ČISTI DOHODEK

DOHODKA 

7.4 V . /

CISTI DOHODEK 

I t ,  9  V .

PORABLJENA SREDSTVA 

7 7 ,7 * / .

POSLOVNI SKLAD 
23, S V .

BRUTO OSEBNI 
DOHODKI 

61,7 ' / .
SKLAD SKUPNE 

PORABE 
V  11,2*/.

■REZ.

Mio d in Mio din
CELOTNI PRIHODEK 5 AAO Č is t i  d o h o d e k 813

PORABLJENA SREDSTVA * 227 OSEBNI DOHODKI 502

OBVEZNOSTI IZ DOHODKA A00 POSLOVNI SKLAD 131
Č S T I DOHODEK 813 REZERVNI SKLAD 2 9

SKLAD SKUR PORABE 91
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Bodoči sam oupravljalci

»Preden sem pričel delati v železar
ni, sem bil sprevodnik na avtobusu. 
2e takrat sem imel pravilen odnos do 
ljudi. Mislim, da imam kot komunist 
pravilen odnos do sodelavcev tovari
šev, saj drugače ne bi imel njihovega 
zaupanja. Da sem dosegel vse to, sem 
moral žrtvovati precej svojega proste
ga časa.«

»S katerimi odprtimi vprašanji se ta 
čas srečujete v pnevmatiki?«

»Še vedno je v našem tozdu največ 
nezadovoljstva in negodovanja zaradi 
zastarelega strojnega parka in utesnje
nih prostorov. Vse to pa vpliva na do
bro počutje delavcev in na boljšo 
produktivnost dela. Kot kaže, bodo 
tudi za nas prišli lepši dnevi, saj so 
končno stekla dela pri gradnji nove 
tovarne pnevmatičnih strojev, ki bo 
obratovala z novo tehnologijo in opre
mo. Kdaj bo tovarna pričela obratova
ti, je v tem času težko reči. Kdajkoli 
že bo, ta dan vsi komaj pričakujemo. 
Zavedamo se namreč, da se bo šele 
takrat izboljšalo naše delo in da bo
mo lahko naredili mnogo več,« je za
dovoljen dejal tov. Breznik.

V TOZD pnevmatični stroji zadnje 
čase ponovno ugotavljajo, da je v po
rastu bolniška. Ob tem pa je treba 
vedeti, da v tem tozdu dela že okrog 
11 odstotkov delovnih invalidov, ki 
zaradi svoje bolezni morajo večkrat Franc Rotar

SLOVO OD PIL
Č etrtek , 16. ju li ja  1981, je  či

sto navaden  dan. Ob 6. u r i za tu li 
s irena. Š ih t se začne. To ni n a 
v aden  š ih t za p ila r je  v  tozdu  
TRO n a  P re v a ljah . D anes delajo 
zadn jič  s pilam i. Ob 6. u r i 30 
p rid e ta  zadn ji p ili iz rok  peskal- 
ca tov. V ačuna v  roke tov. P o 
točnikovi, ki ju  očisti, nam oči v 
o lje  te r  osuši. Z ad n ji ju  sp re j
m e p reddelavec Č epeln ik  D., ki 
ju  p rek o n tro lira . Ti dve p ili ne 
g resta  v  zaboj k  d rug im  pilam , 
pa ne zarad i škarta , sh ran ita  se, 
saj im ata  m uzejsko  v rednost. 
Z adn ji pili v  dolgi zgodovini ob 
delave pil na P rev a ljah . Peskač 
u tihne , d rug i s tro ji so že nekaj 
dni tiho . S edaj je  zares konec. 
S edaj se še posprav i. S tro ji se 
p rip ra v ijo  za tra n sp o rt v V arv a- 
rin , k je r  že g rad ijo  novo to v a r
no pil, kam or bom o preselili n a 
še s tro je  in  naše  znanje, ki se ga 
je  v do lgoletnem  delu  veliko  n a 
bralo .

Z ačetki so bili skrom ni. P red  
vojno  je  začel ročno dela ti pile 
p riv a tn ik  U rbancelj. Po drug i 
svetovni vojni, 1947, je  b ila  
o tvo ritev  nove to v a rn e  pil na 
P rev a ljah . B ila so obdobja, ko 
so bile pile zelo iskane, in zo
pet, ko p ro d a ja  n i in  n i šla. Zato

so se začeli ra z v ija ti v  sm eri 
rez ilnega orodja, k i ga danes 
uspešno delam o. Tako da se la h 
ko zahvalim o delavcem  p ila r 
jem  in  p ili za svoja delovna m e
sta, nove s tro je  in  napredek , 
laž je  delo. N am reč — p ila r ji n i
so im eli lahkega dela, ropot, v ro 
čina in  ve like  velike količine 
pil, saj ena  n i b ila  veliko  v re d 
na. Izgleda, da p ila  res n i b ila  
v red n a  nič, pa n e  zarad i cene, 
am pak  za rad i n jen eg a  u rad n eg a  
slovesa. Na tem  izp itu  so pad le 
v tozdu, n a  čelu z vodstvom , vse 
po litične organizacije , še posebej 
pa sind ika t. Izjem a je  peščica 
delavcev, k i so zadn ji delali pile. 
Izkazali so se in  o rgan iz ira li zad 
n ji prevoz pil iz o b ra ta  točno ob 
12. u ri. V iličar, ves okrašen, za
pelje  skozi v ra ta , s iren a  tu li. N e
k a j delavcev se zbere p red  halo. 
O bra tovod ja  im a k ra te k  govor, 
n e k a jk ra t se fo tog ra fira jo  in  vse 
je  gotovo. V očeh s ta rih  d e lav 
cev si u zrl solzo in  nekdo  je  r e 
kel: »Ko dobiš lepo in  novo s ta 
novanje, ti je  še vedno žal za 
starim .« O zirali sm o se okrog. 
K je  je  o k te t TRO, da zapoje k a 
tero , k je  je  p ih a ln a  godba? Ali 
jo  res p laču jem o sam o za po g re
be (n i b il to  n ekakšen  pogreb

p ile?), k je  je  k ak šen  p red s ta v 
n ik  železarne in  občine? To so 
se sp raševali p riso tn i delavci. 
Saj še vsi vedeli niso, da danes 
u radno  p reneham o  dela ti pile v 
tozdu  TRO. Se je  kdo vprašal, 
zakaj tako? K je s ta  b ila  vodstvo 
in  sind ikat?  Z akaj niso povabili 
n aših  upokojencev, k i so p ila rno  
zgradili, p ilo  in  naš znak TRO 
ponesli v svet? So tako  m alo 
v redn i, da ne zaslužijo  pogleda 
na zadn je  pile, k i so jih  u s tv a r 
ja li vse živ ljen je? Na negodo
v an je  delavcev so ob pol dveh 
poklicali dolgoletnega d irek to rja

tov. A žm ana, k i je  v  pokoju . Bil 
je  zelo vesel povab ila  in  si je  z 
zan im an jem  ogledal vse naše 
nove s tro je  in  proizvodnjo . M is
lim , da b i si to  zaslužili vsi upo 
kojenci. K ar je  sto rjeno , se ne da 
izb risa ti iz src p ila rjev , k i so ž i
veli s pilo, in  delček n jihovega 
srca gre s s tro ji v pob rateno  ob
čino V arvarin .

š e  spom in n a  pile. V sak za
poslen  v  tozdu  TRO je  dobil spo
m insko g a rn itu ro  p e tih  pil, k i 
so jih  — spet na pobudo delav 
cev — razdelili n a  ta  dan.

H .č .

»PNEVMATIKA JE STOPILA 
IZ BREZIMNOSTI«

k zdravniku. Nekoliko visokemu od
stotku bolniške je treba pripisati tudi 
to, da imajo precej mladih delavk, ki 
prej ali slej postanejo mlade mamice. 
Tov. Breznik je še povedal, da so v 
preteklosti imeli tudi nekaj težav zara
di nekaterih delavcev, ki so bili preveč 
nagnjeni k alkoholu. Le z razumeva
njem in voljo so tudi ta problem od
pravili, tako da danes nimajo večjih 
težav z delovno disciplino.

Ob koncu našega razgovora je to
variš Breznik še spregovoril o infor
miranju, kateremu zadnje čase posveča
jo tudi družbenopolitične organizacije 
nekoliko več pozornosti.

»Menim ,da imamo v ravenski že
lezarni dovolj pisnih informacij, pa 
kljub temu ugotavljamo neobveščenost. 
Še vedno se delegati moramo ukvar
jati s preobširnimi in preveč strokov
no napisanimi delegatskimi gradivi. 
Kot kaže, pri nas nimamo ljudi, ki bi 
jih znali napisati krajše. Sicer pa ta 
čas v pnevmatiki ugotavljamo nekoli
ko manj učinkovito in uspešno druž
benopolitično in samoupravno delo 
kljub prizadevanju in želji družbeno
političnih delavcev. Mislim, da je za 
tako stanje predvsem vzrok v neizpol
njenih obljubah okrog gradnje nove 
tovarne,« je sklenil Anton Breznik.

Ta naslov  v  13. št. F u ž in a rja  
n i rea len  in  v e lja  mogoče la 
te n tn o  za nepoznavalce v  žele
za rn i R avne. A v to rju  članka ne 
m orem o zam eriti, k e r  ne pozna 
dovolj s ta n je  o pnevm atik i.

M oram o pa povedati: »Pa še 
kako  je  znana p n ev m atik a  R av 
ne v jugoslovanskem  p rosto ru , 
toda n a  žalost bolj v negativnem  
smislu.« Saj je  to  bilo povedano 
tu d i n a  posvetovanju .

2 e  nekaj le t je  veliko govora na 
jugoslovanskem  trž išču  o po
m a n jk a n ju  p nevm atike  R avne 
(reze rv n ih  delov in  kom pletov) 
za ru d arstv o , g radben ištvo  te r  
d rugo  podobno industrijo . Za 
p o treb e  kovinsko  p redelovalne 
in d u s trije  pa sm o večino izdel
kov  izločili iz p rogram a. K er je  
b ilo  dokazovano m ed drugim , da 
vsega n e  zm orem o izdelovati, 
v en d a r še vedno nism o zm ogli 
p o k riti jugoslovanskega trž išča  s 
p reosta lim  program om . P osled i
ca tega je  še velik  uvoz p o treb 
n ih  s tro jev  in  reze rv n ih  delov, 
n e  sam o tak ih , k i jih  n i v našem  
prog ram u , tem več zelo veliko  
tu d i iz našega program a.

Tako je  le ta  1978 R udarsk i in 
š titu t Tuzla izdela l analizo za 
severno  vzhodno Bosno, k i je  
pokazala, da je  sam o v  tem  delu 
Bosne sam o n a  d n evn ih  kopih  
15 tipov  v r ta ln ih  g a rn itu r, k i so 
sko ra j vse iz uvoza. Tako je  ta  
oprem a strašno  razno lika  in  
povzroča ogrom no problem ov, 
posebno n a  področju  nabave  r e 
ze rvn ih  delov in  tu d i niz d ru g ih  
problem ov.

Če prenesem o ta  podatek  še 
n a  osta le  rep u b lik e  in  p o k ra ji
ne, dobim o vsaj p rib ližno  zelo 
neugodno stan je . Zato je  tip iza 
c ija  oprem e tu d i n a  tem  pod
roč ju  še kako  po trebna .

Z arad i tak eg a  s ta n ja  so p r i
čela n eka te ra  pod je tja  izdelo
v a ti rezerv n e  dele za ravenske  
stro je , n a jp re j za svo je po trebe, 
pozneje pa so razširile  p ro izvod
n jo  še za ostalo jugoslovansko 
tržišče. N ada lje  so p riče li ( tud i 
zarad i p o m an jk an ja  reze rv n ih  
delov pnev m atik e  R avne) s p ro 
izvodnjo  v p riv a tn em  sek to rju .

K lju b  tem u  že lezarna R avne 
ni pokazala in te resa  za poveča
n je  p ro izvodn je  obstoječega p ro 
g ram a n iti za m oderen  tren d .

To je  splošna in  znana ju g o 
slovanska inform acija in  tu  to 
re j ne m orem o govoriti o b rez 
im nosti pnev m atik e  R avne.

A vgust Knez, dipl. inž.

PRIPOMBA UREDNIŠTVA
G o rn ji članek  m ed d rug im  n a 

vaja , da že lezarna R avne »ni p o 

kazala  in te resa  za povečanje 
p ro izvodn je  obsto ječega p ro g ra 
m a n iti za m oderen  trend« . To 
n e  d rži v  celoti, k a jti  poslovodni 
odbor skupaj s s trokovn im i d e 
lavci TOZD RPT, vodstvom  
TOZD pnevm atičn i s tro ji in  z 
in s titu c ijam i SRS razm išlja  o 
k o n stru k tiv n em  posodobitvenem  
pro izvodnem  in  razvo jnem  sis te 
m u  te h  proizvodov. Ne sm em o 
tu d i pozabiti, da so b ili stik i 
m ed  A tlasom  Copco in  že leza r
no R avne (in  so še vedno) 
u sm erjen i v  uvedbo  sodobnej
š ih  proizvodov bodisi pnevm a
tično v rta ln o  u d a rn e  te h n ik e  ali 
h id ro  v rta ln e  in  n e  nazadn je  
u d a rn e  tehn ike.

P rizad ev an j je  to re j precej, 
sadovi pa bodo znan i v  določe
nem  času. že le za rn a  p ričak u je  
od  sestav ljenega team a začetne 
rez u lta te  še letos, za n ap re j pa 
nenehno  delo s trokovne ekipe, 
k i jo  bom o osnovali.

POŽARNO VARSTVO 
V SLOVENSKIH 
ŽELEZARNAH

O rganizatorji požarnega varstva 
v Slovenskih železarnah se vedno 
bolj povezujejo. Na 2. posvetova
n ju  so se sešli konec ju n ija  v Ve
rigi Lesce, za jesen  pa so se dogo
vorili za sestanek na Jesenicah. 
Železarno R avne so zastopali to 
variši Čegovnik, K ra jnc  in  Vali- 
šer.

P redstavn ik i tovarn  s tako  so
rodno proizvodnjo, kakršno  im ajo 
po eni stran i železarji, po drugi pa 
predelovalci, so s pridom  izm e
n ja li izkušnje, sodelovanje v p ri
hodnje pa vid ijo  p ri u sk la jevanju  
delovnih prizadevanj za izboljša
n je  požarne varnosti.

P redvsem  je  nu jno  doseči p ra 
vilno uv rstitev  požarne varnosti v 
organiziranih  delovnih organizaci
jah , tako  da bo povezana z u strez
nim i službam i. Dom enjeno je  bilo 
tudi, da bodo v  prihodnje bolj 
vk ljučevali m lade strokovnjake v 
svoje vrste. Skupna značilnost v 
tovarnah  sozda je  še p rem ajhna 
skrb  za skladišča nevarn ih  in 
škodljivih snovi. Tudi delavci, ki 
delajo na požarno nevarn ih  k ra 
jih , niso dovolj vešči rav n an ja  z 
ročnim i gasilnim i aparati.

Na koncu posvetovanja je  bilo 
predlagano, da bi organizirali sre 
čan ja gasilskih d ruštev  v  okviru 
S lovenskih železarn, da bi se bolje 
spoznali in preizkusili znanje z 
raznim i oblikam i tekm ovanj.

(Vir: zapisnik 2. posvetovanja 
organizatorjev  požarnega varstva)
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Prehajanje na ekonomske 
stanarine

Samoupravna stanovanjska skupnost občine Ravne nam je poslala daljši 
dopis. Čeprav kritično obravnava naš zapis v 14. št. Novic, ga zaradi dolžine 
objavljamo v Informativnem fužinarju.

V Novicah št. 14 z dne 7. 7. 1981 
smo zasledili informacijo o problema
tiki prehoda na ekonomske stanarine 
v občini Ravne na Koroškem, isto in
formacijo je 10. 7. 1981 podal radio 
Slovenj Gradrec. Informacija je netoč
na, prav tako pa je bila razprava o tej 
problematiki na IO  konference OO ZS 
Železarne Ravne napačno usmerjena.

Sicer je točna ugotovitev, da je treba 
spoštovati določila SaS o prehodu na 
ekonomske stanarine. Ta sporazum pa 
je^mnogo širši in obravnava celotni iz
račun prehoda na ekonomske stanari
ne, in ne postavlja samo povišanja sta
narin za 27,5 % .

Kljub obravnavam v široki delegat
ski bazi, združenem delu in TOZD 
pred sprejemom SaS o prehodu na eko
nomske stanarine ostajajo nejasnosti 
oz. trdovratno vztrajanje na nekem od
stotku, za katerega smo v vseh razpra
vah povedali, da je spremenljiv in se 
bo spreminjal odvisno od razmer v po
sameznem letu.

V razpravi v delegatski bazi za skup
ščino samoupravne stanovanjske skup
nosti (SSS) na začetku letošnjega leta 
je bilo v nasprotju s SaS o prehodu na 
ekonomske stanarine zopet izglasovano 
27,5% povečanje.

Tudi ta razprava ni bila poslednja 
v verigi samoupravnega odločanja, tem
več smo se ponovno srečali s proble
mom prehoda na ekonomske stanarine 
ob sprejemanju SaS o temeljih plana 
SSS za obdobje 1981—85. Z njim je 
prenehal veljati prvotni SaS o prehodu 
na ekonomske stanarine, njegove zna
čilnosti pa so v SaS o temeljih plana 
povzete.

Ob razpravah o SaS o temeljih pla
na in njegovem I. aneksu v juniju so 
se zopet razvnele napačno usmerjene 
razprave, da želimo v tem letu ponov
no povečati stanarine za 33,5%.

Letošnje stanarine so bile poveča
ne s 1. 1. za 27,5%  (čeprav bi jih 
morali skladno s SaS o prehodu na 
ekonomske stanarine povečati za 
33,5 % ) in nihče m po tem ponovno 
predlagal še enkratnega povišanja. Vse
kakor pa bi to morali storiti, če bi bo- 
teli spoštovati SaS o prehodu na eko
nomske stanarine in če bi hoteli na

Urednik

ekonomske stanarine preiti do konca 
leta 1985, ker smo s prehodom začeli 
prepozno (izredno dolge in nezainte
resirane razprave v posameznih oko
ljih in s tem zavlačevanje).

1. Točna je ugotovitev, da so stana
rine po občinah zelo različne. Samo 
ena občina je v Sloveniji letos le enkrat 
povečala stanarine, in to občina Ko
čevje za 56% . Ob tem je treba pove
dati še to, da je bila stanarina pred 
tem dokaj visoka (višja kot v občini 
Ravne, saj se obe izenačujeta šele po 
sedanjem povišanju; tudi cena m2 no
vozgrajenega stanovanja je v obeh ob
činah skoraj enaka).

24 občin je povečalo stanarine že 
trikrat (prvič so razprave potekale hi
treje, in so uspeli postopek speljati že 
v letu 1979), 32 občin pa doslej dva
krat.

Po primerjalnih podatkih ima naj
nižjo stanarino za enako stanovanje ob
čina Jesenice, predvidoma pa bo imela 
tudi nizek odstotek povečanja v tem 
letu. Na drugi strani pa je iz podatkov 
razvidno, da je cena za m2 novozgra
jenega stanovanja dokaj visoka, kar ka
že na veliko neskladje. Če bodo hoteli 
preiti na ekonomske stanarine, bodo 
morali proti koncu prehoda odstotek 
zviševati.

Najvišje stanarine so v občinah Kam
nik in Grosuplje, kjer jih povečujejo 
od 43 do 49 %  oz. od 20 do 40 %  (vi
šino izračunavajo vsako leto sproti; 
na začetku večje povečanje, pozneje 
manjše).

2. Informacija, da v nekaterih obči
nah zaradi povečanih življenjskih stro
škov letos stanarine ne bodo povečali, 
ni točna. Vse občine nameravajo pove
čati stanarine, odvisno od tega, kdaj so 
začele s prehodom. Stanarina bremeni 
OD poprečno s 7,4% , družinski do
hodek pa s 4,1 %  (poprečni družinski 
dohodek zajema 1,8 OD zaposlenih, 
v tipičnih tri- in štiričlanskih druži
nah).

3. V občini Ravne so se stanarine 
doslej povečale dvakrat, in sicer prvič 
1. 1. 1980, drugič 1. 1. 1981 in se bo
do tretjič 1. 1. 1982 itd. za odstotek, 
ki bo izračunan in odvisen od cene m2 
novozgrajenega stanovanja in od rasti

OD za vsako leto posebej (skladno 
z občinskim odlokom in SaS o teme
ljih plana SSS občine Ravne za obdob
je 1981-85).

4. Delegati železarne Ravne bi mo
rali vedeti, katere določbe so se v prej
šnjem SaS o prehodu na ekonomske 
stanarine nanašale na ukrepe za zniža
nje cene m2 stanovanja in za racional
nejšo graditev. Doslej nismo mogli na 
tem področju storiti ničesar drugega, 
kot dosledno spoštovati in izvajati 
družbeni dogovor o cenah stanovanj in 
na njegovi osnovi izdanih aktov (me
todologija za ugotavljanje stroškov). 
V SSS smo to dosledno izvajali, in po
sledica tega je, da je po podatkih Zveze 
stanovanjskih skupnosti cena za m2 na
šega stanovanja okoli 15.000 din Jcene 
v Sloveniji se gibljejo od 17.000 do
22.000 din).

Pri uporabi metodologije in uskla
jevanja cen na koordinaciji pri SSS pa 
je strokovna služba SSS imela dokaj 
malo podpore, kadar je bilo dokazano, 
da posamezen graditelj do nekega pa
rametra ni upravičen (koordinacija je 
sestavljena na delegatskem principu).

Še več, stanovanjska gradnja poteka 
v občini Ravne za trg, to pomeni, da 
so se kupci (DO, TOZD itd.) direktno 
povezovali z izvajalci in kupovali sta
novanja, sklepali neustrezne pogodbe 
itd., izvajalci pa so gradili, kar jim je 
bilo naročeno. Vprašanje je, če je bilo 
naročilo pravilno, če je izhajalo iz de
janskih potreb ali le iz višjega kroga. 
Za ureditev tega je SSS poslala vsem 
TOZD in drugimm vzorec pogodbe o 
nakupu stanovanj, usklajen z zakonom

o obligacijskih razmerjih, vendar se 
sklepajo še naprej pogodbe, ki jih pri
pravijo izvajalci.

5. Na ekonomsko stanarino je mož
no preiti ali s povečanjem cene za upo
rabo stanovanja ali, kot je navedeno, 
z drugimi ukrepi. Z njimi je prav go
tovo mogoče vplivati na manjši dvig 
cene, vendar je tudi to pogojen 
z vrsto ukrepov, predvsem na področ
ju industrije gradbenega materiala (tu 
so bile cene sproščene, in so jih obli
kovali prosto na tržišču). Posledica te
ga so bile višje cene za m2 stanovanja, 
na drugi strani pa višji stroški vzdrže
vanja.

Pripomba, da je ubrana najlažja pot 
— dvig cene — je nestrokovna in ne
umestna posebej za tiste delegate, ki 
so izglasovali prvotni SaS o prehodu 
na ekonomske stanarine, kajti s tem 
aktom so bili sprejeti ukrepi, ki jih tudi 
izvajamo. Zavedati pa se moramo, da 
je od stanarine odvisno, kako in koli
ko bomo vzdrževali stanovanjski fond, 
ki smo ga zgradili. Ustrezno vzdrževa
nje pa pomeni primerno bivanje ter 
zadovoljstvo stanovalca doma in na de
lovnem mestu.

6. Skupščina SSS je problemom 
gradbeništva, urbanizma in komunale 
posvetila vrsto razprav. Septembra 
1980 je bila seja namenjena samo tem 
problemom, sklepi pa so bili posredo
vani IS skupščine občine Ravne. Upa
mo, da so delegati s sklerpi teh zase
danj obvestili svojo bazo.

Tajnik SSS občine Ravne 
Franc Zavodnik

UTRJEVANJE BRATSKIH VEZI 
IN STROKOVNEGA SODELOVANJA

»Tuneli«

IO OOS industrijski noži 
na strokovni ekskurziji

V ju n iju  je  IO OOS TOZD ind. 
noži ob 40-letnici v sta je  naših  n a 
rodov in narodnosti organiziral 
dvodnevno strokovno ekskurzijo 
v SR Bosno in Hercegovino, in 
sicer v tovarno pap irja  »Šipad — 
Čeplak« P rijedo r in  tovarno stro 
jev  in livarno »Jelšingrad« B an ja
luka.

P rv i dan smo si ogledali tovarno 
pap irja , k je r  uporab ljajo  naše iz
delke oz. nože, in  sicer: nože za 
sekirostroj, ro tacijske šk a rje  za 
prečno rezanje pap irja  in  tro rez- 
nike. Ogledali smo si tu d i linijo 
valjev  za proizvodnjo papirja, 
k je r  uporab ljajo  krožne in p ro ti- 
nože, te r  celotni postopek za iz
delavo papirja . Prenočili smo v 
m estecu P rn jav o r v bližini B an ja
luke.

D rugi dan smo prispeli v tovar
no »Jelšingrad«, k je r  so nas doča
kali vodilni delavci in p redstav 
niki DPO in predsednik delavske
ga sveta. Presenečeni smo bili nad 
gostoljubnim  sprejem om . Ogle
dali smo si stro je , v  k a te re  v g ra 
ju je jo  naše nože. Ponosni smo b i
li na priznan je tam kajšn jih  de
lavcev, da so naši noži dobri te r  
zelo kvalitetno  izdelani. Takšno 
priznanje potrošnika zelo dobro 
vpliva na proizvajalca. T ovarna 
je  nova in  lepo urejena, s tro ji in 
naprave so nam enjeni za proiz
vodnjo hidravličnih in m ehanskih 
Škarij, stiskalnic in upogibnega 
orodja. Ob koncu obiska nas je  
d irek to r seznanil z nastankom  in 
razvojem  podjetja , posebej pa je  
še izrazil zadovoljstvo, da smo jih  
obiskali kot dolgoletne poslovne 
partne rje . V našem  im enu se je

za gostoljubni sprejem  zahvalil 
ravnate lj TOZD ind. noži tov. 
Alojz Knez in gostitelje povabil, 
naj nas obiščejo in  si ogledajo 
našo tovarno, k a r so z zadovolj
stvom  spreje li.

Ob tej priložnosti smo si ogle
dali tud i legendarno Kozaro, m u
zej in  veličastni spomenik, te r  
spom enik nad B anjaluko »Hašit- 
lac«. Razlaga zgodovine K ozare je  
na nas, ki smo ta  k ra j obiskali 
prvič, naprav ila  globok vtis. Iz 
pripovedovanja vodiča smo izve
deli za pomen spomenika, koliko 
otrok, m ater in  žena te r  borcev 
je  izgubilo živ ljenje itd. Oba spo
m enika vzbu ja ta  spoštovanje do 
padlih  za svobodo naših narodov 
in narodnosti. P redstav lja li smo 
si, kakšne grozote so doživljali v 
času vojne tam kajšn ji prebivalci. 
P repričan  sem, da se vsak obi
skovalec teh  zgodovinskih obele
žij zgrozi nad  grozodejstvi zadnje 
vojne.

Upamo, da se je  sleherni med 
nam i zavedal, kako pomembno je  
v naši dom ovini u trjev a ti b ratstvo  
in enotnost vseh narodov in n a 
rodnosti. P repričan  sem, da smo s 
svojim  obiskom pripom ogli k u tr 
je v an ju  b ra ts tv a  in  enotnosti. P o 
leg p rija te ljsk ih  stikov smo med 
drugim  razširili tud i poslovno so
delovanje, k a r  je  obojestransko 
koristno. Okoli polnoči smo se za
dovoljni v rn ili domov, prepričani, 
da smo združili koristno  s p ri
jetnim .

D ružbenem u standardu  oz. tov. 
Pavšetovi se zahvaljujem o za vse
stransko  pom oč p ri organizaciji 
in  izvedbi s trokovne ekskurzije .

P redsednik  IO OOS TOZD 
ind. noži Janko  P eter
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Iz naših
KS MEŽICA:

UREDILI BODO DVA 
MUZEJA

»Na skupšč in i k ra je v n e  sk u p 
nosti, k i bo p redv idom a sep tem 
bra , bo beseda p red v sem  o izv r
šev an ju  p ro g ram a k ra je v n e  
skupnosti. V M ežici nam reč ugo
tav ljam o, d a  na n e k a te rih  pod 
ro č jih  dela zaosta jajo . Tako to  
ve lja  za g rad n jo  nove p o k rite  
av tobusne posta je  in  postajališč , 
saj je  naš k ra j ed in i v  občini, k i 
n im a p o k rite  av tobusne posta je  
in  postajališč . O te h  in  še n e k a 
te r ih  d ru g ih  o d p rtih  v p raša n jih  
smo doslej že sp regovorili tu d i 
na sve tu  KS,« je  uvodom a de ja l 
E rn est Logar, p red sed n ik  sk u p 
ščine KS.

Kariclova hiša

Povejm o, da je  p rev a ljsk i 
S tav b en ik  že p red  n ek a j m eseci 
v cen tru  M ežice ograd il p rostor, 
k je r  na j bi zrastla  nova av tobus
na posta ja , v en d a r dela še vedno 
niso stek la . Nič bolj e lastičen  n i 
S tav b en ik  p r i g ra d n ji s ta n o v an j
sk ih  blokov. M ežičani prav ijo , da 
S tavben ik , vsaj p r i  n jih  n i zm o
žen zg rad iti nov ih  s tanovan j 
p re j, ko t v  dveh  le tih .

S icer pa so že s tek le  p rip ra v e  
za zb iran je  g rad iva o razvo ju  
ru d n ik a  in  k ra ja . M ežiška k r a 
jev n a  skupnost bo nam reč  v b liž 
n ji p rih o d n o sti (ko bo dobila 
u strezn e  p rosto re) u red ila  e tn o 
g rafsk i m uzej. Da b i zb iran je  
zgodovinskega m a te ria la  in  d ru 
gih p redm etov  h itre je  steklo , bo 
K S jesen i im enovala posebno d e
lovno skupino, k i bo zbrala , p r i
p rav ila  in  u red ila  zgodovinske 
zapise in  p red m ete  (m inerale , 
razna  o rod ja  in  d ru g o ). Za u re 
d itev  tega  m uzeja  je  p r i k ra je v 
n i skupnosti in  ru d n ik u  veliko  
zan im anja , saj je  to d  veliko  d e
diščine, k i je  sedaj več ali m an j 
zap rta  in  n i na vpogled k ra ja 
nom  in  tu ristom .

K lju b  te m u  da »K ariclova b a j
ta« v c e n tru  M ežice ve lja  za eno 
n a js ta re jš ih  v  M ežiški do lin i in  
da jo je  zob časa že m očno načel, 
za adap tac ijo  doslej n i bilo  do
volj sredstev .

krajev
M ežičani se up rav ičeno  bojijo , 

da se bo b a j ta  p re j porušila , p re 
den  bo k ra je v n i skupnosti u sp e
lo zb ra ti sredstva  za adaptacijo . 
S icer pa n am erav a jo  v  n je j u re 
d iti m uzej, k i b i p rikazoval delo 
in  živ ljen je  n ek d a n jih  m ežišk ih  
fužinarjev .

KS RAVNE NA KOROŠKEM:

KS BO SKRČILA SVOJ 
PROGRAM

P o tem  ko je  te m eljn a  delegaci
ja  ravenske  k ra je v n e  skupnosti 
posredovala skupščin i občine po 
budo, da se n a j s ta ro  ravensko  
le tno  kopališče ne b i porušilo , 
dok ler ne bo zg ra jeno  novo, je  
tak  sklep  sp re je la  tu d i SO R avne.

N a zadn ji se ji sve ta  k ra je v n e  
skupnosti, k i je  b ila  p red  dopu 
sti, je  b il p red v sem  o b ravnavan  
fin an čn i n ač rt K S za drugo  p o l
le tje . P r i ravensk i k ra je v n i sk u p 
nosti, k i je  b ila  p red  dopusti, je  
b il p redvsem  o b rav n av an  fin an č
n i n ač rt KS za drugo  polle tje . 
P r i  rav en sk i k ra je v n i skupnosti 
ugo tav lja jo , da bodo za rad i po 
m a n jk an ja  sredstev  p rim o ran i 
sk rč iti svoj p rog ram  dela na 
pod roč ju  kom una lne  u red itv e . 
Tako letos ne bo u re je n  vodovod 
do p a rk a  OF n a  N avrškem  vrhu , 
k lju b  tem u, da b i m lad i p recej 
dela op rav ili udarn iško . Dogovo
rili so se, da naj b i vodovod f i
n an c ira la  SK IS  in  TOZD d ru žb e 
n i stan d ard , saj ta  p a rk  p re d 
vsem  ob isku jejo  delavci ra v e n 
ske železarne, je  d e ja l Ivan  Ž u n 
ko, p red sed n ik  sve ta  KS.

KS ČRNA NA KOROŠKEM:

TEKMOVANJE 
ZA NAJBOLJ UREJEN 
KRAJ V SLOVENIJI

Tako k o t m noga tu ris tičn a  in  
p ro svetna  d ru š tv a  po S loveniji 
se je  tu d i črn jan sk o  letos v k lju 
čilo v te k m o v an je  za najbo lj 
u re je n i k ra j v  S loveniji.

»Že km alu  spom ladi je  naše tu 
ristično  d ruštvo  pozvalo vse k r a 

jane, na j v  svo jem  oko lju  p o sk r
bijo  za čistočo in  re d  te r  za čim  
lepši v idez sv o jih  in  d ružben ih  
s ta n o v an jsk ih  hiš,« je  povedal 
Franc Stakne, častn i p re d se d 
n ik  tu ris tičn eg a  d ru š tv a  Črna. 
»U rejenost Č rne in  d ru g ih  zasel
kov si je  p re d  časom  že ogledala 
naša  kom isija  in  ugotovila, da 
ponekod  še n i vse tako  čisto in  
u re jeno , k o t n a j b i bilo. Zato 
smo ponovno pozvali vse k ra ja 
ne, na j še dodatno posk rb ijo  za 
čistočo, saj s i bo u re je n o st n aše
ga k ra ja  že avgusta  ogledala in  
ocenila posebna kom isija  p r i  T u 
ris tičn i zvezi S lovenije. K akšno 
m esto  bom o v le to šn jem  tek m o 
v a n ju  dosegli Č rn jan i, je  v tem  
času  težko reči, saj je  v  S love
n iji p recej le p ih  in  u re je n ih  k r a 
jev . P ričaku jem o , da bo č r n a  s 
sedan jo  u re jen o stjo  in  lepoto 
dosegla eno b o ljš ih  m est, p re d 
vsem  pa, d a  bo tu d i v  p rih o d n je  
u re je n a  in  priv lačna.«

KS LEŠE:

NOVE PRIDOBITVE 
OB KRAJEVNEM 

PRAZNIKU
P otem  ko  so ju n ija  na L ešah 

prem estili vodovod za naselje  
Nove bajte , so p rv e  dn i ju lija  
končno s tek la  dela p ri u red itv i 
ceste iz cen tra  Leš do nov ih  b a jt 
v dolžini 320 m etrov . Že te  dni 
naj bi to  cesto tu d i asfa ltira li, je

Vzroka prekom ernega znojenja 
nog n i m ogoče vedno ugotoviti, 
gotovo pa je, da na to  vpliva d e 
lovanje žlez in  živcev. Na stopalu 
im am o razm erom a veliko znojnic. 
Te žleze v precej p rim erih  stalno 
izločajo prevelike količine znoja, 
p ri drugih  osebah pa je  zopet po
večano izločanje znoja občasno 
(ob vznem irjenju , ob strahu , dol
go tra jnem  s tan ju  itd.). Če se p re 
kom erno znojenje nog zdravi že 
od m ladosti in  če se noge n av a 
dijo  na dobro nego, se lahko to 
stan je  pozdravi v enem  letu.

povedal Gregor Burjak, ta jn ik  
KS.

L ešani so 17. ju lija  po  n e k a j
m esečni zam udi končno dobili 
novo te lefonsko lin ijo  iz P revalj, 
k i bo om ogočila 80 p rik ljučkov . 
K S je  že p re d  časom  zbra la  in 
te re sen te  za telefon, k i p a  ga bo
do dobili šele sep tem bra , ko  bo
do m o n te rji P T T  p o d je tja  iz M a
rib o ra  in  vo jak i končali dela p ri 
u red itv i lin ije  do 11 lešk ih  k m e
tij.

Ju li ja  je  K S Leše končno u sp e
lo u red iti oz. p rid o b iti zem ljišče 
za novi m ontažn i o tro šk i v rtec . 
Te dni pa se bodo na L ešah  že 
tu d i sestali p red stav n ik i KS ob
čine R avne in  M arlesa te r  p re 
učili n ač rt zanj. L ešan i si nadvse 
p rizadevajo , d a  b i tem eljn i k a 
m en za novi v rtec  položili še le 
tos, tako  da b i lahko  g rad n ja  n e 
m oteno s tek la  p rih o d n je  leto.

Spom in na dni, ko je  okupato r 
le ta  1941 odpelja l p e t le šk ih  fan 
tov  n a jp re j v  tabo rišče  v B egu
n ja h  in  nato  v D achau, od koder 
se je  v rn il sam o eden, Lešani 
vsako leto  22. ju lija  p razn u je jo  
svoj k ra je v n i p razn ik . T udi letos 
so se zb ra li p red  spom enikom  
NOB, k je r  je  po teka l k u ltu rn i 
program , v k a te rem  so sodelovali 
č lan i KUD Leše in  p ih a ln i o rk e
s te r Svobode P rev a lje . L etošn ji 
k ra je v n i p raz n ik  so L ešan i p ro 
slav ili še posebno svečano, saj so 
svo jem u  n am en u  p red a li novo 
športno  igrišče in  te lefonsko li-

R edkeje je  vzrok prekom erne
m u znojenju  rok in  nog slabokrv
nost, vendar, ko pozdravim o 
osnovno bolezen, preneha tudi 
znojenje.

Ponekod je  po jav  znojenja po
vezan z ravnim  ali spuščenim  sto
palom  ali z razširjenim i venam i. 
V teh  prim erih  gre za sprem em bo 
v  p rek rv av ljen o st stopal. T udi 
stopala, o bču tljiva  n a  m raz, iz 
ločajo več znoja.

Neugodnosti zaradi znojenja
P re tiran o  znojenje rok  je  ne

ugodno p ri delu z različnim i p red
m eti, p ri rokovanju  itd., vendar se 
znoj na zraku  h itro  posuši.

D rugače je  s stopalom, ki je  obi
čajno obuto. Nogavica samo delo
m a vp ije  višek znoja. Tudi če znoj 
izhlapi, se nogavice in  čevlji ne 
m orejo takoj prezračiti. Zaradi 
delovanja bak terij znoj razpada, 
p ri tem  pa se razv ije  neugoden 
zadah. Koža na nogah se često n a- 
draži in  vnam e.

Ko žleze izločijo znoj, le -ta  n i
m a nobenega duha. Vzrok nepri
je tnem u zadahu so kisle m astne 
snovi, ki nas ta ja jo  z razpadanjem  
in vren jem  znoja zaradi delova
n ja  b ak te rij. Če se znoj dalj časa 
zadržuje na koži, se koža vnam e, 
kar čestokrat opažamo med p rsti 
na nogah. N adražena koža in p ri
tisk  obuvala je  vzrok  vnetij, koža 
poka in krvavi, sprem lja pa jo 
srbež in  bolečine.

Utrjevanje tkiv stopala
Da bi se težave odstranile ali 

vsaj zm anjšale, je  treba najp re jSm etišče na Lokovici

Z D R A V J  E
MOČNO ZNOJENJE NOG
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S svečane akadem ije  ob koncu šolskega leta na OŠ Koroški jeklarji

nekaj sto riti p ro ti ravnim  ali spu
ščenim stopalom, npr. nositi dobro 
Prilagojene vložke. Tkivo stopala 
se jača tudi z masažo in aktivno 
gimnastiko. P o trebna je  tud i paz
ljivost p ri izbiri obuval in  noga
vic. Namesto čevljev je  bolje no
siti sandale ali izrezane platnene 
čevlje. Tkivo stopala se jača tud i 
s hojo z bosim i nogam i po pesku 
ali livadi.

Nogavice se m enjajo  vsak dan, 
Po po treb i tu d i v e č k ra t dnevno, 
k a jti sam o na tak  način ostane iz
ločeni znoj čist in  ne draži kože.

Nožne kopeli in puder
Zelo koristne so izmenične ko

peli nog (topla kopel in hladno 
polivanje). D obra je  tud i hladna 
kopel in  d rgn jen je  stopal z b risa 
čo. Po p rh i se stopala in p rsti (po
sebno predeli m ed prsti!) natre jo  
z 1% salicilnim  špiritom  ali P/o 
raztopino form aldehida. Osebe z

KULTURA KOT SREDSTVO 
SPORAZUMEVANJA

Z adnja d esetle tja  dobiva pojem  
»kultura« v  družboslovju nov po
men. O ddalju je se nam reč od 
skupnega im enovalca za glasbe
no, dram sko, likovno, baletno  in  
literarno  u stv a rja ln o st in  je  dosti 
bližji p redstavam , ki se zbudijo  v 
nas, kadar slišimo oznako »stare 
kulture«. T ak ra t nam reč v duhu 
oživi pretek lost nekega naroda 
kot celota, od arh itek tu re  do ke
ram ike, od obredov, do običajev 
in noš.

P ra v  to  pa, nam reč, kako 
ljud je  v  posam eznih delih sveta 
živijo, kakšne navade so u stv a
rili, kakšno je  njihovo družabno 
živ ljenje itn., zadnji čas vneto 
raziskujejo  ne le narodopisci (et
nologi), am pak tud i psihologi in  
jezikoslovci pa sociologi. P ri tem  
rad i segajo po izsledkih drug d ru 
gega te r  j ih  s pridom  uporabljajo .

Seveda ni mogoče (nem ara ne 
bi bilo n iti smiselno) n a  kratko  
obnoviti nobenega od tako  skon
stru iran ih  sistemov. »K ultura kot 
sredstvo sporazum evanja«, ki je  
del teh  prizadevanj, pa se zdi tu 
di za našo vsakdanjost dovolj 
vab ljiva tem a, da jo  v grobem 
skiciramo.

E. Hall v  svoji knjig i »Nemi 
jezik« postavi nasledn jo  trd itev :

JULIJA LE DVA 
POROČEVALCA

Dopustniški čas se pozna tud i 
p ri Poročevalcih. Ju lija  sta  izšla 
sam o dva.

P rav iln ik  o priznanjih , št. 29, je  
bil kot osnutek  podan že v  Poro
čevalcu 16/81, zdaj pa so ga iz
dali kot predlog s kom entarji in 
odgovori na n eka te ra  vprašan ja  
iz dosedanje razprave. R azprava 
je  nam reč dala veliko spodbud in  
Pripomb, tako  da je  predlog p ra 
viln ika bistveno sprem enjen.

Poročevalec št. 30 z rezu ltati po
slovanja za 1. po lletje 1981 n a j
prej pojasni postopek sp rem in ja
n ja  rezultatov, nato  pa nas se
znani z njim i. Natisnili so ga v 
950 izvodih.

zelo občutljivo kožo naj fo rm al
dehida ne uporabljajo! Kožo sto
pala krep ijo  tu d i d ruge alkoholne 
raztopine.

P red  oblačenjem  nogavic se sto
palo in  p rs ti te r  n o tran ja  stran  
nogavic napudrajo . P u d ru  se lah 
ko dodajo m ale količine borove 
kisline, salicilne kisline ali druge 
kem ikalije. P u d er vp ija  del zno
ja , dodatna sredstva za dezinfek
cijo pa prepreču jejo  razpadanje 
znoja. Močnih dezinfekcijskih p re 
paratov  ne smemo uporab ljati, n i
ti ne v velikih količinah. V  novej
šem času so pudru  za noge dodani 
tud i antibiotiki.

Če se na koži stopala pojavijo 
znaki vnetja , si um ivam o noge v 
prekuhan ih  kam ilicah. Ze n a j
m anjše sprem em be pazljivo zdra
vimo in čisto prevežem o. Tako 
preprečim o težjo  okužbo.

R eferat za zdr. vzgojo

»K ultura je  m atrica (model), mi 
pa n jen i odlitki.«

Če pristanem o n a  tako  široko 
pojm ovanje ku lture, kot smo ga 
opisali zgoraj, n i težko slediti m i
sli, da torej k u ltu ra  v  m arsičem  
vodi in  usm erja  naše vsakdanje 
življenje, ne da b i se m i tega za
vedali ozirom a ne zavedam o se 
tega, dokler ostajam o znotraj 
lastnega ku ltu rnega kroga, npr. v 
občini, k rajin i, delno v  republiki. 
Močno pa se pokažejo razlike, če 
odpotujem o v  katero  od južnih  
republik, v  Ita lijo  ali še dalje. 
Govoriti o k u ltu ri se torej p rav i 
govoriti o ljudeh, to  pa spet po
m eni obravnavati njihove dejav 
nosti.

Poglejmo, ka te ra  področja se 
zdijo H allu tako pomembna, da 
ločijo ku ltu ro  od ku lture. Na prvo 
mesto postav lja  JEZIK , ki je  go
tovo eno najvažnejših  sredstev 
sporočanja. Sledijo različne vrste  
ZDRUZB, od družinskih do poli
tičnih, poklicnih, delovnih, in te 
resnih  itn. SUBSISTENCA (ob
sta jan je  skozi sebe ali zase) po
m eni av to rju  npr. osebni odnos do 
tega, kaj je  kom u »pod čast«, kaj 
ne. A m eričan m enda brez pom i
sleka prim e za izvijač in  klešče, 
če je  treba, m edtem  ko p ri neka
te rih  narodih  velja  sleherno roč
no delo ko t nekaj m anjvrednega.

Da je  vse, k a r  obseže pojem  
DVOSPOLNOST, od naroda do 
naroda močno različno, je  p rav  
gotovo res; npr. kako se k je  spo
znavajo in  zbližujejo fan tje  in de
kleta, kaj se jim  zdi p ri tem  n o r
m alno, kaj ne, itn.

Tudi o TERITORIALNOSTI so 
pojm ovanja precej drugačna p ri 
nas kot p ri sosedih onkraj meje. 
Koliko npr. velja  »lastno dvori
šče« in  zasebna posest p ri nas, ko
liko p ri n jih . Spomnimo se, kako 
točno im ajo razdeljene rev irje  
npr. lovci, kako razne »klape«. 
Koliko nevidnih mej prestopam o 
vsak dan — od stanovanjskih  do 
državnih.

ČAS je  naslednja pom em bna 
razločevalna kategorija. Rojen 
sem npr. v 30. letih, zato m i je  
m oja generacija bližja od drugih. 
O dm aknjeni so mi starši, včasih 
teže razum em  m išljenje in  vede

n je  m ladih itn. Seveda spada sem 
tud i (ne)upoštevanje pojm a »toč
nost«, zap rav ljan je  časa itn. Neko 
plem e na tihom orskem  otoku baje 
ne loči preteklosti od sedanjosti, 
am pak je  zanj vse sam o seda
njost, neko drugo m enda v svo
jem  jeziku nim a besed »pozno« in 
»čakanje«.

UČENJE je  dom ala enako važ
na sestavina ku ltu re  kot jezik. 
Učimo se od ro jstva  do sm rti. To 
je  m ehanizem  sprejem anja in 
h ran jen ja  podatkov, ki jih  nato 
s pomočjo jezika posredujem o 
drugim  iz roda v rod. V grobem  
bi m orda lahko celo rekli, da se 
v načinih  učenja oziroma v  tem, 
kakšen pomen pripisujem o uče
nju, kaže vsa ku ltu ra , saj je  k u l
tu ra  »priučeno in  skupno obna
šanje«.

IGRA, OBRAMBA (sem spada
jo  verstva, zdravstvo in  bo jeva
nje) in  EKSPLOATACIJA (npr. 
denarništvo, tran sp o rt itn.) za-

S lik arsk a  ko lon ija  (letos bo 
že d v an a js ta  po v rsti)  je  b ila  sa 
m oupravno  sp re je ta  in  p o trjen a  
od DS železarne R avne; im a svoj 
s ta tu t, p rav iln ik  in  svet.

S redstva  zanjo  gredo iz SSP 
p rek  TOZD družben i s tandard , 
vodi pa jo  se k re ta r  svetov tov. 
F ra n c  B oštjan .

Do udeležencev kolon ije  se 
obnašajm o dostojno in  v ljudno , 
saj sm o jih  sam i povabili, in  so 
naši gostje. U m etn ik i niso prišli 
k  nam  zato, da b i se obn je  ob re- 
gali z razn im i pripom bam i, č e  
se kdo s ko lon ijo  n e  s tr in ja , naj 
ne s tresa  slabe vo lje n a  s lik arja  
ali p a  na se k re ta rja  sveta  sli
k a rsk e  ko lonije. U deleženci ko 
lo n ije  nas v času  dela na R av
n ah  spoznajo v  dobri in  v  slabi 
luči.

S lik arsk a  ko lon ija  je  s tv a r  ce
lo tnega ko lek tiva  železarne R av 
ne, je  pa tu d i dodatno delo in  
b rem e za tis tega, k i jo  vodi. Za 
to  delo n i n ihče v  železarn i po 
sebej p lačan. K olonija  tu d i ni 
zabava posam eznikov, č e  smo 
slikarsko  ko lon ijo  sp re je li za 
svojo, im ejm o do n je  p rav ilen  
odnos, p ra v  tak o  pa tu d i do 
razstave slikarske  kolonije, ki 
bi si jo  lahko  ogledalo več že- 
lezarjev .

k ljuču je jo  seznam H allovih k a te
gorij kulture.

Sprejm im o te  trd itve , zavrnim o 
jih , polem izirajm o z njim i. Da je  
k u ltu ra  kom pleks dejavnosti, ki 
se m nogokratno prep le tajo  od 
davne p retek losti do danes, je  res. 
Da sta  nam  razvoj jezika in teh 
nologije omogočila akum ulacijo 
znanja, je  bržčas tudi res.

In  kako je  s tako razum ljeno 
»kulturo kot sredstvo sporazum e
vanja«?

Svet je  vsak  dan m anjši. Danes 
živimo in delam o drug ob d ru 
gem  pripadnik i različnih narodov 
in narodnosti. Lepo je, če spozna
vam o pesmi, plese in  igre drug 
drugega. Za vsak dan koristno pa 
u tegne biti, če poleg tega posku
šam o spoznavati še pojm ovanje 
n ašte tih  (in m orda nenaštetih) k a 
tegorij ku lture . Izognili se bomo 
m arsikaterem u nesporazum u in 
človeško bomo bogatejši.

FORMA VIVA ’81
P o daljšem  p rem o ru  bo letos 

n a  R avnah  spet m ednarodn i k i
p a rsk i sim pozij F orm a viva. 
T ra ja l bo od 1. do 31. avgu 
s ta  1981, udeležili pa se ga bodo 
predvidom a:

Thom as A. L indsey, ZDA
I. T um ark in , Izrael
M ilena B ran iselj in  Zvonim ir 

K am enar, SFR J.

O F orm i v iv i bom o še pisali.

PREGOVORI IN REKI 
NA SLOVENSKEM

Čas ozdravi vse bolečine.
Božji m lini m eljejo  počasi, a go

tovo.
D andanes nim ajo  lju d je  ne v e 

sti ne m asti.
H udobni lju d je  delajo  hude 

čase.
J u tr i  ne bomo več to, k a r  smo 

bili in smo.
K asno v s ta ti in  rano  jesti ni 

mogoče.
K dor dolgo obeta, ne sto ri rad, 

ali ne more.

KU LTU R A

M arjan  K olar

UDELEŽENCI SLIKARSKE KOLONIJE SO NAŠI
GOSTJE
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REKREACIJA IN ŠPORT
PLAVANJE

18. in  19. 7. 1981 je  F užinar v 
finalu  tekm ovanja za pokal P la 
valne zveze Jugoslavije, ki je  bilo 
v Beogradu, m ed osmimi m oštvi 
osvojil 6. mesto. K dor ve, kako 
h itro  so m orali R avenčani pom la
diti svoje ekipe, ve tudi, da je  b i
la  že uv rstitev  v finale  uspeh, še 
bolj pa doseženo mesto.

25. in  26. 7. 1981 je  bilo v L ju b 
ljan i državno m ladinsko p rv en 
stvo. Na n jem  je  osvojil dva n a
slova p rvaka P esičer na 100 m in 
200 m hrbtno, Cesnikova na 100 m  
hrbtno, Kosova na 200 m delfin  in  
ženska šta fe ta  4 X 100 m  mešano, 
k i je  dosegla tu d i nov absolutni 
republišk i rekord  — 4,50,75.

D ruga m esta so osvojili: A m 
brož na 100 m  in 200 m  hrbtno, 
Cesnikova na 200 m h rb tn o  in  K o
sova na 400 m  mešano.

T re tji so b ili Sovinčeva na 
100 m  prsno, Sovine na 100 m  p rs
no, Cesnikova na 100 m  k rav l in 
ženska šta fe ta  4 X 100 m  kravl.

25. 7. 1981 je  b il v T rbovljah  
Lučkin m em orial za naj m laj še. 
Na 100 m  prsno sta  dosegla Pešlo- 
va in  P esjak  tre t ji  m esti, na 100 m 
hrb tno  pa je  bila M atte rsdorferje- 
va druga.

V m ladinsko in člansko rep re
zentanco Jugoslav ije za nastope 
na balkan iad i so se uvrstili: M iran 
in M arta Kos, A ndreja Cesnik, 
E rika Sovine in Sandi Ambrož.

PLOŠČA NA GORI JE 
GOTOVA

Dan vsta je  slovenskega naroda 
smo različno preživeli in p rosla
vili; 41 planincev in  drug ih  lju b i
te ljev  p lan in  s P revalj, R aven in 
drug ih  koncev M ežiške doline s 
prostovoljnim  — udarn išk im  de
lom pri beton iran ju  druge plošče 
prizidka doma na U ršlji gori.

P laninsko društvo P revalje  si že 
nekaj le t prizadeva, da b i kočo na 
Gori obnovilo (predvsem  pa raz
širilo). P ridobitev  novih prostorov 
je  že sk ra jn a  nuja.

Po večjem  upadu  zanim anja za 
p lan in arjen je  in  naravo  nasploh 
pred  kakim i desetim i — p e tn a js ti
mi leti se zadnja le ta  spet veča 
število ljub ite ljev  m iru, čistega

zraka, lepega razgleda in  dobre 
volje. K ljub  tem u, da je  še vse 
preveč »plehnatih« planincev, ki 
jim  ne gre v  račun, da se ne mo
rejo  na v rh  Gore zapeljati, se ta  
m iselnost počasi, pa gotovo ruši. 
Tudi sicer je  vse več ljudi, ki se 
začenjajo u k v a rja ti z rek rea tiv 
nim i igram i in  ki se že uspejo od
trg a ti od dela in  televizorja.

P rizadevan ja  za večji in  lepši 
dom  so se začela vidno kazati la 
ni, ko so b ila  opravljena p rip ra v 
lja ln a  dela in  beton iran i tem elji. 
Težav pa p ri izvedbi celotne 
akcije ni malo. Zagotoviti dovolj 
den a rja  za tako  g radnjo  in  za ta 
kega investito rja , kot je  p lan in 
sko društvo, ni k a r  tako.

V iri f inanciran ja  so sicer različ
ni. L ani smo si vsaj v železarni 
veliko obetali od sam oupravnega 
sporazum a, s katerim  bi odstopili 
za 200 s ta rih  m ilijonov obveznic 
federacije  za u red itev  rek reac ij
skega cen tra  v  T riglavskem  po
gorju. Od tega bi nato polovico — 
torej 100 m ilijonov — v rn ili za do
grad itev  koče na U ršlji gori.

Na žalost pa se je  našlo med 
našim i delavci k a r  precej dem a
gogov in  drug ih  »ta pam etnih«, ki 
jim  je  ljubše, če obveznice v n e 

kaj le tih  vzame hudič (beri: in fla 
cija). Taki so k ljub  vsej p ropa
gandni akciji uspeli, da še drugi 
ponovljeni referendum  v  neka te
rih  tozdih ni uspel, kot bi lahko.

Tako smo sedaj na ta  način 
zbrali skupno le 74 sta rih  m ilijo
nov. Polovico bi šlo za Goro, na 
žalost pa bodo obveznice m enda 
vnovčene šele drugo leto.

Kot že rečeno, ta  sredstva sicer 
niso p rim arn i vir. Om enili smo 
zadevo le kot šolski p rim er k ra t
kovidnosti, ali kot je  pred  časom 
nekdo v železarni deja l: »Kako se 
ti izmuzne ,fertig‘ delo.«

Poleg denarn ih  so tud i druge te 
žave. G rad iti na p lan in i ni isto 
kot v dolini. P revoz je  d rag  in te 
žaven, cem enta ni in  še in  še.

K ljub tem u in k ljub  vsem u pa 
koča raste. Z lasti po zaslugi neka
te rih  zagnancev, ki so opravili ne
šteto  delovnih in neplačanih  u r  ali 
dni te r  se drugače angažirali, da 
bi bilo delo, in  k a r  je  z delom  v 
zvezi, dobro organizirano in b i po

tekalo v redu. Tudi in teres drugih  
za nedeljsko prostovoljno delo se 
v p rim erjav i z lanskim  letom  ve
ča, k a r  je  pokazala zadnja akcija 
in k a r  je  tud i norm alno, ko so re 
zu ltati vse bolj vidni.

O tem , kako vse skupaj izgleda, 
ne bomo pisali. K ogar bolj zani
ma, si lahko gradbišče od bliže 
ogleda. Zagotovljeno je  še nekaj 
polavtom atskih  kram pov.

Na svidenje na Gori!
J . Dežman

POSREČEN PIKNIK 
UPOKOJENCEV

D ruštvo upokojencev Ravne je 
14. ju lija  1981 za svoje člane p ri
pravilo  p rv i le tošn ji p iknik  na 
N avrškem  vrhu. Z arad i slabega 
vrem ena se je  p iknik  prestav il za 
tr i  dni.

Ob lepem  vrem enu se je  v  pe
tek  pred  domom upokojencev 
zbralo nad  150 upokojenk in upo
kojencev. Od tam  jih  je  ob 9. u ri 
odpeljal na N avrški v rh  poseben 
avtobus. 2 e  p red  domom in tud i 
na  v rh u  je  s svojo harm oniko 
skrbel za zabavo P epi čekon.

Na N avrškem  v rh u  se je  tega 
dne peklo na žaru, da je  dišalo 
daleč naokoli, pa tud i p ijača se 
je  točila. Razpoloženje m ed upo
kojenci je  bilo na višku. P a  tudi 
zaplesali so naši upokojenci.

Ta način zabave p r ija  upoko
jencem , pa je  zaželeno, da bi se 
še večkrat tako  zabavali.

V poznih popoldanskih u rah  so 
se vsi skupaj zopet zadovoljni od
peljali z avtobusom  domov.

E rv in  W lodyga

POUČEN iz l e t  
UPOKOJENCEV 

NA GORENJSKO 
IN PRIMORSKO

D ruštvo upokojencev Ravne 
je  p rip rav ilo  16. ju lija  svojim  
članom  zanim iv  in  poučen izlet 
po G oren jsk i in  P rim orsk i.

P e td ese t udeležencev se je  t e 
ga dne v  zgodnih  ju tra n jih  u ra h  
odpeljalo  z av tobusom  izp red  
dom a upokojencev  n a  R avnah.

P rv i postanek  je  b il na V ra n 
skem , n a to  n a  B rezjah , n as led 
n ja  posta ja  je  b ila  P lan ica. Z 
velik im  zan im an jem  sm o si vsi 
udeleženci ogledali ve likanko  te r  
občudovali lepote n aš ih  gora 
okoli do line  T am ar. N ism o si 
m ogli p red s ta v lja ti velikosti sk a 
kalnice, k lju b  tem u, da je  m a r
s ik a te ri od nas  n a  m alih  zaslo
n ih  zasledoval skoke te r  se n a v 
duševal nad  predrznostjo  in  ko
ra jžo  m lad ih  ljud i, ko  so se sp u 
ščali čez te  ogrom ne naprave. 
P o t sm o n ad a ljev a li p reko  
K ra n jsk e  gore na Vršič. Tudi tu  
sm o im eli daljši postanek  za ob 
čudovan je  lepo te n aš ih  gora te r  
se nauž ili svežega zraka. N aše 
po tovan je  sm o n ad a ljev a li po 
d ru g i s tra n i m im o K ugyjevega 
spom enika v  dolino Soče. Č udo
v ite  so b ile  b arv e  naše  n a jč i
ste jše  rek e  Soče, k a te re  to k  nas 
je  še dolgo sp rem lja l. V K oba
ridu , k je r  sm o im eli tu d i kosilo,

H o-ruk!

St. 15/1981

Sestrska  skrb

sm o se ustav ili za dve u ri. P o 
poldne smo naše  po tovan je  n a 
daljeva li skozi C erkno te r  si n a 
to ogledali bolnico F ran jo . Z n a 
m i je  bilo tu d i p recej borcev, ki 
so z d rug im i občudovali drznost, 
iznajd ljivost in  tu d i trp lje n je  t i 
stih , k i so postav ili to  ed in stv e
no bolnišnico. P a  tu d i ran jen c i 
niso im eli razkošnosti in  udobja 
te r  razn ih  zdravil, k i jih  nud ijo  
bo ln išn ice v  m irnem  času.

V poznih  popo ldansk ih  u ra h  
sm o zapustili zadnjo  postajo  
našega enodnevnega iz leta  te r  
se, k lju b  p rece jšn ji u tru jen o sti, 
zadovoljn i ponoči v rača li dom ov.

E. W lodyga

PREGOVORI IN REKI 
NA SLOVENSKEM

Bodi vragu  dober, s peklom  ti 
poplača.

K dor je  sebi hud, kom u bo do
ber?

K dor ni užil žalosti, ne ve ceniti 
veselja.

L jubezen zadušena, še ni poga- 
šena.

M ajhen tič — velik  krič.
M odri nosi jezik  v srcu, nespa

m etni pa srce na jeziku.
Največja slepci bi rad i vidce 

vodili.
N isem tako  bogat, da b i poceni 

kupoval.
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1
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4

2

8 2

2
1

6
1

2
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. 113.

50
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413
113

49
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7 ,2 0
2 ,68
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1
2

2
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1

15ORODJARNA 1 1 66 65 1 .53 1 ?
k o m e r c ia l a 1 2 r_ 3 1 4 « 5 5 255 12,50 7 24
k o n t r . k a k o v . 2 2 202 201 14 ,92 5 15DRUZn.STANDARD 2 2 47 44 7 ,14
URL.SKUP.GOSP. 73 1
I* F S 1 1 42 39 2 ,5 3
PEL..SKUP. KSZ 1 1 1 2 3 206 209 27.94 2 g
RAČUNOVODSTVO 1 1 113 116 6 .0 7
k o v i n a r s t v o 2 2 2 2 4 135 136 2 ,2
KRMATUFE 2 4 6 " 86 74 1 ,47 -

SKUPAJ 19 27 38 84 15 6 j 20
l

10 51 5423 5346 10,21 103 264

PODELITEV ŠTIPENDIJ
Rok za p rijavo  za štipendije in  

za pridobitev ugodnosti za izobra
ževanje ob delu je  potekel 30. ju 
n ija  1981. K ot sm o že poročali, je  
bil odziv na razpis kadrovskih  š ti
pendij številčno dosti boljši kot 
p re tek la  leta. P rija v  za štipendi
ra n je  ni bilo le  za organizatorje 
dela, e lektrom ehanika p ri šolskem 
cen tru  Isk ra  K ran j, za k u h arja  in  
n a tak arja . Za v išje  in  visoke šo
le  smo v razpisnem  roku  preje li 
54 p rijav  (razpisano je  bilo 39 š ti
pendij), za sredn je  šole pa 189 
(razpisano je  b ilo  145 štipendij). 
Lahko torej ugotovim o, da so te 
m eljne organizacije in  delovne 
skupnosti v glavnem  številčno po
k rile  potrebe, k i so bile izkazane 
v razpisu  štipendij.

Vse p rijave  smo v kadrovski 
službi obdelali g lede na u speh  in  
socialno-m aterialno stanje. Izbiro 
ozirom a podelitev štipendij za 
usm erjeno izobraževanje na šolah 
Šolskega cen tra Ravne, k je r  je  ob 
vpisu v prv i le tn ik  znana le usm e
ritev  (kovinarska ali m etalurška), 
je  opravil odbor za kad re  in  
splošne zadeve p ri delavskem  sve
tu  železarne Ravne. Za usm erje
ne šole, k je r  je  ob vpisu znana tu 
di sm er ozirom a poklic, te r  za v iš
je  in visoke šole so štipendije po
deljevale kom isije za kad re  in  
splošne zadeve tem eljn ih  organi
zacij ozirom a delovnih skupnosti, 
k i so štipendije  razpisale. P ri iz
biri, tako na odboru kot kom isi
jah, je  b il upoštevan k rite rij 
40. člena prav iln ika o izobraževa
n ju  in strokovnem  usposabljanju  
v železarni R avne (učni uspeh, so
cialno-m aterialno stanje, zaposle
nost staršev  v  ZR) in  9. člen sa 
m oupravnega sporazum a o štipen
d iran ju  v  občini, po katerem  se 
lahko kadrovska štipendija  pode

li, če dohodek na družinskega čla
na prosilca ne presega 85 P/o po
prečnega m esečnega osebnega do
hodka n a  zaposlenega v  SR Slo
veniji, k a r  znaša 7.452 d inarjev . 
K adrovska štipendija  se v  takem  
p rim eru  lahko podeli le  izjemoma, 
ko gre za defic itarn i poklic oziro
m a ni več prijavljencev.

O dbor za k ad re  in  splošne za
deve je  letošnji razpis za m etalu r
ško usm eritev  glede na izredno 
slabo stan je  v p retek lih  le tih  oce
n il kot uspešen. V tem  se vidijo  
prizadevanja strokovne službe in  
drug ih  dejavnikov za prehod na 
usm erjeno izobraževanje. V m eta
lurško usm eritev  na šolskem  cen
tru  R avne je  vpisano 32 učencev, 
22 od teh  jih  sicer želi postati m e
ta lu ršk i tehnik, toda k ljub  tem u 
pričakujem o, da bo sistem  usm er
jenega izobraževanja sčasoma za
čel d a ja ti kader, ki ga združeno 
delo potrebuje.

Nekoliko m anj ugodna pa je  sli
ka p ri za in teresiranosti naših  de
lavcev za izobraževanje ob delu. 
Več kot polovica razpisanih  ugod
nosti za izobraževanje ob delu  je  
ostala sam o p ri razpisu, m ed n ji
m i tud i ugodnosti za izobraževa
n je ob delu za tehnika, delovodjo, 
inženirja stro jn ištva, ekonom ske
ga tehnika, za k a r  je  bilo p re jš 
n ja  le ta  veliko zanim anje. V pra
šan je  je, ali je  »moda« izobraže
v an ja  ob delu  m inila ali pa tičijo  
vzroki drugje. Posebno slab pa je  
kot ponavadi odziv za izobraževa
n je  ob delu  n a  poklicni šoli. Če 
je  zanim anje m ed delavci za izo
braževanje ob delu padlo in če 
kadrovske potrebe nareku jejo  izo
braževanje ob delu, bi m orala de
lovna okolja, ki razpisujejo  to 
vrstno  izobraževanje, delavce m o

tiv ira ti, da se vključuje jo  v  šolo. 
Posebno velja  to  za tis te  tem eljne 
organizacije, k je r je  slaba oziro
m a neustrezna kadrovska s tru k tu 
ra. Z avedati se nam reč moramo,

P r i p r ip ra v a h  n a  u sm erjeno  izo
braževanje se prosvetni in  d ru ž
benopolitični delavci pogosto 
sprašujejo , kako  se v  združenem  
delu — v  proizvodnji — p rip ra v 
lja jo  na delovne naloge, ki jih  ča
kajo. Ali bodo zagotovljena m esta 
za proizvodno delo ozirom a delov
no prakso  učencev, ali bodo de
lavci, ki bodo organizirali in  iz
vaja li usposabljan je z delom, p ra 
vočasno p riprav ljen i?  Proizvodno 
delo je  delo v proizvodnih proce
sih  m ateria lne proizvodnje, delov
na p raksa  pa delo v  delovnih p ro
cesih nem aterialne proizvodnje.

Delovna organizacija m ora čim - 
prej zvedeti, iz ka terih  usm eritev  
in  program ov bo dobila učence, 
koliko jih  bo in  kako se bodo zvr
stili na proizvodnem  delu oziroma 
delovni p raksi v  šolskem  letu, da 
bo lahko p rip rav ila  dovolj in 
štruk to rjev , pa tud i m aterialne, 
p rostorske in  druge možnosti te r  
prilagodila učencem  program  pro
izvodnega dela.

V kadrovski službi p rip ra v lja 
mo p ro jek t za izvedbo usm erjene
ga izobraževanja, da se bosta p ro 
izvodno delo ozirom a delovna p ra 
ksa srednješolcev feb ru arja  1982 
res začela in  bosta potekala tako, 
da bodo z n jim a zadovoljni učenci 
in  združeno delo.

da vsega prim erno  strokovno 
usposobljenega kad ra  ne bomo 
mogli dobiti iz šol, am pak bomo 
m orali usposobiti in  izobraziti že 
zaposlene delavce.

Zavedam o se, da bomo sam o z 
načrtno  kadrovsko politiko in  s 
proizvodnim  delom pridobili nove 
strokovnjake na vseh stopnjah  
zahtevnosti dela. In štruk to rji, k i 
bodo učence vodili p ri proizvod
nem  delu, bodo im eli pomembno 
vzgojno vlogo pri vk ljučevanju  
m ladih v  delovni kolektiv, p ri 
razv ijan ju  čustva pripadnosti ko
lektivu , delovni organizaciji in  
stroki. P rav  zato je  zelo pom em b
no, da bodo ti  delavci ustrezno 
usposobljeni za te  naloge.

Vzporedno s tem  usposablja
n jem  pa se po raja jo  tud i druga 
v p rašan ja  o proizvodnem  delu, 
kot so npr. zaščitna sredstva za 
učence (kaj m ora dati DO, kaj naj 
si učenci sam i priskrbijo) in n a 
gra jevan je  delavcev za delo z 
učenci. V nekaterih  TOZD raz
m išlja jo  o tem, da bi jim  priznali 
za to  delo po eno u ro  na dan.

Tudi v drug ih  DO menijo, da 
bodo brez m ateria lne in  m oralne 
spodbude težko dobili delavce za 
te  naloge.

Še m arsikatero  vprašan je  bodo 
m orali reševati delavci — uporab 
niki in  izvajalci neposredno v 
svoji DO in z m edsebojnim  dogo
varjan jem  in  sporazum evanjem .

U strezne dosežke lahko p riča
kujem o le tedaj, če bodo ukrepali 
vsi — takoj in  odgovorno.

PROIZVODNO DELO OZIROMA DELOVNA 
PRAKSA V ŽELEZARNI RAVNE
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I z d a ja  d e la v s k i  s v e t  Ž e le 
z a r n e  R a v n e  k o t  1 4 -d n e v n ik  

r  n a k la d i  5500  Izv o d o v . 
U r e ja  u r e d n iš k i  o d b o r :  J o 
ž e  G ru d e n ,  S e a d  K a ra d ž a ,  
T o m a ž  K e rn ,  M a r ja n  K o la r ,  

O lg a  R a d o v ič  
G la v n i In  o d g o v o rn i  u r e d 

n ik  M a r ja n  K o la r  
T e le fo n  861131, In t .  304 

T is k a  C G P  V e č e r , M a r ib o r  
G la s ilo  J e  p o  T. to č k i  1 . o d s t. 
36. č l. z a k o n a  o  o b d a v č e n ju  
p ro iz v o d o v  ln  s to r i te v  v  p r o 
m e tu  (U ra d n i l i s t i  S F R J , i t .  
33/73) ln  m n e n ju  s e k r e t a r i a 
ta  z a  In f o r m a c i je  S R S  i t .  
421-1/72 p r o s to  p la č i la  p r o 

m e tn e g a  d a v k a

Peter P rikeržn ik, roj. 15. 7. 1921, 
v  železarni od 21. 8. 1945, nazad
n je  v  tozd valjarna ko t vodja  
fazne kontrole. Star. upok. 15. 7.

1981.

Fotografije za to številko  so 
prispevali: F. Rotar, kadrovska  
služba in  oddelek za inform iranje.

lasi 

U D o h o e n c i

Iva n  K a m ičn ik , roj. 5. 5. 1921, v  
železarni od 17. 9. 1964, v  tozd  
valjarna kot ravnalec. Star. upok.

5. 5. 1981.

A lo jz V išinski, roj. 19. 6. 1925, v  
železarni od 3. 4. 1946, nazadnje  
v  jeklarn i kot delavec v  garde

robi. Star. upok. 30. 6. 1981.

Ignac S k itek , roj. 26. 7. 1928, v  
železarni od 28. 7. 1946, v  tozd  
strojno gradbeno vzdrževan je  kot 
stro jn i ključavničar. Star. upok.

30 . 6 . 1981 .

A na Ofič, roj. 14. 7. 1936, v  že le
zarni od 14. 9. 1979 v  DS K S Z  kot 
kom unalna delavka. Inval. upok. 

18 . 6. 1981.

M arija M lačnik, roj. 24. 6. 1937, v 
železarni od 1. 8. 1966, nazadnje  
v  tozd energija kot čistilka. Inval. 

upok. 6. 7. 1981.

M atevž Mager, roj. 8. 9. 1930, v 
železarni od 14. 11. 1952, nazadnje  
v  tozd jeklo livarna  ko t elektro- 

varilec. Inval. upok. 6. 6. 1981.

Franc K rautberger, roj. 12.1.1926, 
v  železarni od 16. 9. 1945, nazad
n je  v  tozd stro ji in  deli ko t sko- 

blar. Inval. upok. 1. 7. 1981.

ČESTITKA HOTULJSKIM GASILCEM

H otuljski gasilci so na 7. svetovnem  p rven stvu  v  ZR N  dosegli svoj 
največ ji uspeh doslej: m ed 99 m oštv i iz 18 držav so se uvrstili 
na 4.—6. m esto in  prejeli zlato plaketo. B ili pa so najboljše jugo
slovansko m oštvo. Na slik i je  tekm ova lna  desetina GD K otlje. Od 
leve proti desni stojijo: kom andir M irko Naglič, desetar M irko Gerdej, 
drugi vodar Drago Rožen, prva rezerva M arjan Rožen, drugi napada
lec Ernest Srebot, sel R udi B reznik, p rv i napadalec Jože K o tn ik, prvi 
vodar S te fan  Gorenšek, m o torist-stro jn ik Branko Jam n ik  in  druga  

rezerva Zoran Sedar.

ZAHVALA
Ob odhodu v pokoj se iskreno 

zahvalju jem  sodelavcem, še pose
bej pa sodelavkam  obrata  čistil
n ica te r  OO sind ikata za spom in
ska darila  in izkazano pomoč.

Vsem še en k ra t topla zahvala, 
p ri nadaljn jem  delu pa želim  
vsem  še veliko delovnih uspehov.

M atevž M ager

S te fan  Š teharn ik , roj. 17. 12. 1917, 
v  železarni od 28. 10. 1945, n a 
zadnje ko t delovodja pleskarjev  
v  tozd strojno gradbeno vzdrže

vanje. Star. upok. 11. 7. 1981.

PREGOVORI IN REKI
NA SLOVENSKEM

P avliha ljud i gliha.
Ogenj in  voda dobro služita, 

slabo gospodarita.
Poezija ob vodi zvodeni, ob v i

nu  zaživi.


